
Женският тоалет 
ципао 

Огромен, милиарден Китай 
все по-широко отваря вратите 
си към света. Политиката на 
откритост не е празна фраза 
или политически лозунг – 
всеки, който поиска, може 
да посети Поднебесната, 
древната китайска страна, 
чиято биография се измерва не 
в години, не в столетия, а във 
хилядолетия!

И наистина човек може 
да се докосне най-добре до 
феномена Китай, ако нарами 
пътната чанта, географските 
карти и фотоапарата, за 
да се запознае отбило с 
атмосферата, уникалния аромат 
и пъстроцветието на китайския 
живот.

Преди дни китайският 
посланик в САЩ Цин Ган 
насърчи американците да 
се докоснат до Китай, „като 
видят със собствените си очи 
бързоразвиващата се страна, 
веднага щом пандемичната 
ситуация го позволи“.

Тези думи прозвучаха на 
онлайн форума, посветен 
на туризма, хотелиерството 
и културния обмен между 
Китай и САЩ, организиран от 
Американско-азиатския институт 
и корпорация Лас Вегас Сендс.

В своето експозе дипломат 
№1 на Пекин в Щатите 
подчерта, че именно туризмът, 
опознаването на хората 
е „основа за взаимното 
разбирателство и правилното 
възприемане на двата народа“.

 „За да добиете една 
истинска, многопластова 
и панорамна представа за 
Китай, ви каня да посетите 
нашата страна и се докоснете 
отблизо до нея“ – каза в 
заключение посланик Цин. 
Една декларация, изпълнена 
с дълбоко съдържание, с 
истинска човечност и желание 
да се преодолеят различията 
в името на едно споделено 
бъдеще на човечеството.

Петър ГЕРАСИМОВ

Добре дошли в 
Поднебесната!
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Дрон на студенти 
постави световен рекорд
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2КНР отбелязва 
110-годишнината  
от Синхайската 
революция
На 9 октомври председателят  
на КНР Си Дзинпин  
участва в тържествените 
чествания по случай 
110-годишнината от  
Синхайската революция. 

Китай призовава САЩ  
да коригират 
отношението си към 
Ислямското движение  
на Източен Туркестан
Правният комитет на  
76-ата сесия на Общото събрание 
на ООН проведе дискусия за 
мерките за изкореняване на 
международния тероризъм.

I I 4

Завещанието  
на Марко Поло

Eсен е.
Листата стават по-малко,  

докато росата става по-студена.
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новини

а 6 октомври та-
зи година Ико-
номическият и 
финансов коми-
тет (втори коми-
тет) на Общото 

събрание на ООН прове-
де дискусия. По време на 
нея зам.-постоянният пред-
ставител на Китай в орга-
низацията Дай Бин при-
ветства участието на по-
вече страни в инициати-
ва на световното развитие, 
предложена от председателя 
Си Дзинпин пред Общото  
събрание на ООН.

Дай Бин заяви, че про-
дължаващата пандемия от 
COVID-19 пречи на светов-
ните усилия за намалява-
не на бедността и насърча-
ване на развитието, иконо-
мическото възстановява-
не е небалансирано, а реа-
лизирането на дневния ред 
за устойчивото развитие до 
2030 г. е изправено пред 
нови предизвикателства 

а 9 октомври ки-
тайският пред- 
седател Си Дзин- 
пин участва в 
честванията по 
случай 110-го- 

дишнината от Синхайска-
та революция. 

В речта си той каза, 
че революцията от 1911 г. 
е голямо събитие в ки-
тайската история, в кое-
то бележити личности 
са дали своя принос за 

националната независи-
мост и освобождение. Тя 
допринесе значително за 
по-разкрепостеното ми-
слене на китайския на-
род, за разпространение-
то на идеята за демокра-
тична република и съз-
даването на първата ре-
публика в Азия. Синхай-
ската революция насър-
чи социалните промени 
в Китай и подготви пътя 
за голямото възраждане 

на китайската нация.
110-годишнината от 

Синхайската революция 
напомня, че за да се по-
стигне великото възраж-
дане на китайската нация 
е необходима сила, коя-
то да води китайския на-
род. Тази сила е Китайска-
та комунистическа партия 
и народът сам избра тя да 
го ръководи. 

Великото възражда-
не на китайската нация 

Н

Н

и затова страните трябва 
да работят в по-тясно съ-
трудничество за справяне-
то с различните предизви-
кателства. По думите му, 
необходимо е задълбочава-
не на съвместните усилия 
за преодоляване на панде-
мията, по-ясен акцент вър-
ху развитието и икономиче-
ското възстановяване, на-
сърчаване на „зеленото“ 
развитие и съдействие за 

многостранността.
Дай Бин заяви, че Пекин 

приветства участието на 
всички страни в инициа-
тивата за световното раз-
витие и желае да засили об-
мена и сътрудничеството 
с тях, така че да се ускори 
реализирането на дневния 
ред до 2030 г. и се съдейст-
ва за изграждането на общ-
ност на споделена съдба за 
човечеството.

онконг се вър-
на към правил-
ния път, след-
вайки принци-
па „една дър-
жава, две систе-

ми“, и социалният ред бе 
възстановен под защитата 
на Закона за национална-
та сигурност на Хонконг. 
Това посочи главният  
администратор на специ-
алния административен 
район Хонконг Кари Лам 
на заседание на Законода-
телния съвет.

Тя направи преглед на 
работата на правителство-
то през последните чети-
ри години и очерта бъде-
щото развитие на Хонконг.

Според Кари Лам, за да 
се постигне дългосрочен 
просперитет и стабилност, 

всеки жител на Хонконг 
трябва да има по-цялост-
но разбиране за принципа 
„една държава, две систе-
ми“, да бъде по-лоялен в 
защитата на националната 
сигурност и да се гордее 
с развитието на страната 
и своята китайска иден-
тичност. В същото време 
трябва да се използват пре-
димствата на Хонконг и 
той да се интегрира по-
добре в цялостното раз-
витие на Китай. 

За да се вслуша в ши-
рокото обществено мне-
ние, Кари Лам сега ръ-
ководи 40 консултативни 
сесии с представители от 
различни обществени кръ-
гове, в които участват по-
вече 3500 души от различ-
ни сфери.

Х
Кари Лам: Хонконг се 
върна към правилния път

еотдавна ки-
тайски учени са 
приключили за-
дачата по съби-
рането на семе-
на от растения 

на връх Еверест, съобща-
ва Генбанката за диви ви-
дове на Китай. Експертни-
ят екип е събрал семена от 
няколко растения, сред кои-
то crucihimalaya himalaica и 
saussurea gnaphalodes, на ви-
сочина от приблизително  
6200 м, което е нов рекорд 
за Китай. Семената ще бъ-
дат на постоянно съхране-
ние. „Мисията е нов вид из-
следване и опит за събиране 
на семена от високопланин-
ски растителни източници, 
което е от голямо значение 

Н

за защитата на биоразноо-
бразието, справянето с кли-
матичните промени и др.“, 
казва представител на Ген-
банката. Екипът от учени 
се е изкачил на Еверест два 

пъти - през август и септем-
ври, като е прекарал повече 
от 20 дни там на височина 
от 6605 м, събирайки семе-
на и изследвайки растител-
ното разнообразие.

Нов научен рекорд на Еверест

За общи усилия в името  
на световното развитие

Китай отбелязва 
110-годишнината от  
Синхайската революция

Китай провежда изложението с цел насърчаване на 
външната търговия на развиващите се страни. От 1 
януари 2015 г. китайското правителство отмени митата 
на 97% от продуктите на най-слабо развитите страни, с 
които Китай има дипломатически отношения. 

разчита на героите и це-
лия китайски народ.

Си Дзинпин заяви съ-
що, че с възраждането на 
китайската нация тайван-
ският въпрос със сигур-
ност ще бъде решен, ще 

бъде реализирана задача-
та за обединението на ро-
дината. 

Въпросът за Тайван е 
вътрешна работа на Ки-
тай и никоя външна сила 
няма право да се намесва.
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编者按：第19期《求
是》杂志刊发习近平总书
记的重要文章《用好红
色资源、赓续红色血脉，
努力创造无愧于历史和
人民的新业绩》。文章指
出，各级党组织要充分用
好红色资源，教育引导广
大党员、干部赓续红色血
脉，做到学史明理、学史
增信、学史崇德、学史力
行。关键是要把握好以
下5点。

第一，教育引导全党始
终坚持科学理论指导。中
国刚才参观的北大红楼，
留下了李大钊、陈独秀等
党的创始人传播马克思主
义的事迹。马克思主义在
中国的广泛传播催生了中
国共产党，马克思主义使
共产党拥有了科学的世
界观和方法论，拥有了认
识世界、改造世界的强大
思想武器。毛泽东同志讲
过：“我们敢想、敢说、敢
做、敢为的理论基础是马
列主义。”正因为有了马克
思主义的指引，共产党才
能做到心明眼亮、意志坚
定，在关键抉择面前不摇
摆，在艰难困苦面前不畏

各级党组织，用好红色资源、赓续红色血脉，总书记5点
要求要牢记

“天仙星座”计划发布 空天信息
时代来临

记者从中国电科38所了解到，
在28日开幕的十三届中国航展
上，该所正式发布了“天仙星座”
计划。

据悉，“天仙星座”是由96颗
轻小型、高性能SAR雷达卫星
构成的卫星星座，部署在多个
轨道面。星座试验星“海丝一号”
是中国首颗商业SAR卫星，于
北京时间2020年12月22日中午
12时37分，搭载长征八号运载
火箭在文昌卫星发射中心发射
成功，填补了中国商业SAR卫
星的空白，实现了商业SAR卫
星数据的国产化。“海丝一号”
主要面向国家安全、应急、产
业应用及科研需求，对标国际
先进指标，基于C频段轻量化
有源相控阵天线技术和一体化
中央电子设备集成技术研制的
轻小型SAR星座的首发试验
星，整星重量小于185kg，方位

向最高分辨率1米。
据介绍，星座中每颗星均具

有轻小型、低成本、高分辨率等
特点，可实现全天候、全天时、
全透明对陆地、海洋、海岸港口
等进行成像观测，可为中国在海
洋环境、灾害监测及土地利用
等领域提供服务。天仙星座致
力于为全球每一位用户提供及
时、精准的监测服务，通过多星
组网实现遥感数据服务能力，
通过X和C双频搭配、高低分辨
率统筹设计，可兼顾军民融合应
用，真正实现有“感”而发，随“星”
而动的一键式服务体验。

现场负责人介绍，“天仙星座”
中每一个卫星均具有4种模式成
像功能，按需成像；同时搭载一
颗强大的处理系统，星上即可完
成图像预处理，快速识别图像内
容，以更快的速度，完成图像解
译和信息传输。

缩，在危机重重面前不消
沉，信心百倍走向胜利。

第二，教育引导全党始
终坚持理想信念。我多次
引用“革命理想高于天”来
说明理想信念的重要性。
共产党取名为“共产党”，
就是认定了共产主义这
个远大理想。回望百年党
史，千千万万共产党人为
了理想信念不惜抛头颅、

洒鲜血。走向绞刑架的李
大钊，发出了“共产主义在
中国必然得到光辉的胜
利”的坚贞誓言。面对敌
人屠刀的夏明翰，写下“砍
头不要紧，只要主义真。
杀了夏明翰，还有后来人”
的雄壮诗篇。面对敌人6
天内9次劝降，瞿秋白作
出了“人爱自己的历史，比
鸟爱自己的翅膀更厉害，

杨洁篪同美国总统国家安全事
务助理沙利文举行会晤

新华社瑞士苏黎世10月6日电 
当地时间2021年10月6日，中共中
央政治局委员、中央外事工作委
员会办公室主任杨洁篪同美国总
统国家安全事务助理沙利文在瑞
士苏黎世举行会晤。双方就中美
关系和共同关心的国际与地区问
题全面、坦诚、深入交换意见。会
晤是建设性的，有益于增进相互了
解。双方同意采取行动，落实9月
10日两国元首通话精神，加强战略
沟通，妥善管控分歧，避免冲突对
抗，寻求互利共赢，共同努力推动
中美关系重回健康稳定发展的正
确轨道。

杨洁篪指出，中美能否处理好
彼此关系，事关两国和两国人民
根本利益，攸关世界前途命运。中
美合作，两国和世界都会受益。中
美对抗，两国和世界都会遭受严

重损害。美方应深刻认识两国关
系互利共赢的本质，正确认识中
方内外政策和战略意图。中方反
对以“竞争”来定义中美关系。

杨洁篪表示，中方重视拜登总
统近期关于中美关系的积极表
态，注意到美方表示无意遏制中
国发展，不搞“新冷战”，希望美方
采取理性务实的对华政策，同中
方一道尊重彼此核心利益和重大
关切，走中美相互尊重、和平共
处、合作共赢之路。

杨洁篪阐述了中方在涉台、涉
港、涉疆、涉藏、涉海、人权等问
题上的严正立场，要求美方切实
尊重中方主权安全发展利益，停
止利用上述问题干涉中国内政。

美方表示坚持一个中国政策。
双方还就气候变化和共同关心

的地区问题交换了意见。

请勿撕破我的历史”的铿
锵回答。邓小平同志说：“
在我们最困难的时期，共
产主义的理想是我们的
精神支柱，多少人牺牲就
是为了实现这个理想。”

第三，教育引导全党始
终坚持初心使命。牢记和
践行为中国人民谋幸福、
为中华民族谋复兴的初
心使命，是贯穿共产党百
年奋斗史的一条红线。共
产党能够在那么弱小的
情况下发展壮大起来，能
够在千难万险中一次次
浴火重生，根本原因就在
于共产党始终牢记初心
使命，忠实践行全心全意
为人民服务的根本宗旨，
从而赢得了人民衷心拥护
和支持。人民是共产党的
生命之根、执政之基、力
量之源。

第四，教育引导全党始
终坚持光荣革命传统。共
产党的百年奋斗史表明，
只有具有伟大精神的政
党才能领导人民赢得伟
大斗争、开创伟大事业。
一代又一代中国共产党
人不畏艰难险阻、直面风
险挑战，顽强拼搏、不懈

奋斗，展现出伟大的历史
主动精神，构筑起中国共
产党人的精神谱系，形成
了党的光荣传统。党的伟
大精神和光荣传统是我
们的宝贵精神财富，是激
励我们奋勇前进的强大
精神动力。李大钊说过：“
历史的道路，不全是坦平
的，有时走到艰难险阻的
境界，这是全靠雄健的精
神才能够冲过去的。”

第五，教育引导全党
始终坚持推进自我革命。
共产党的百年奋斗史表
明，伟大的马克思主义政
党不是天生的，而是在长
期社会实践中锻造而成
的，是在不断自我革命中
淬炼而成的。共产党的伟
大不在于不犯错误，而在
于从不讳疾忌医，敢于直
面问题，勇于自我革命。
共产党历经百年沧桑依
然风华正茂，其奥秘就在
于具有自我净化、自我完
善、自我革新、自我提高
的强大能力。实践证明，
只要始终做到坚持真理、
修正错误，共产党就能永
葆先进性和纯洁性，永远
立于不败之地。
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актуално

т 11 ноември 
китайската гло- 
бална онлайн  
платформа за  
търговия на дре- 
бно „АлиЕкс-

прес“ (AliExpress)  предла-
га на испанските продавачи 
логистична услуга, в рам-
ките на която ще взема по-
ръчки за един ден и ще ги 
доставя в рамките на три.

Събирането и достав-
ката от врата до врата са 
насочени към продавачи-
те в континентална Испа-
ния, заяви Естела Йе, из-
пълнителен директор на 
„АлиЕкспрес“ в Испания, 
на конференция в Мадрид. 
Цените започват от 3 евро 
за пакет и услугата може 
да се използва за един или 
повече пакети без ограни-
чение в броя им.

онференция на 
страните (COP15) 
по „Конвенцията 
на ООН за био-
логичното раз-
нообразие“ ще 

се проведе на 11 октомври 
в Кунмин, провинция Юн-
нан. На пресконференция 
по този повод, изпълнител- 
ният секретар на секретари-
ата на Конвенцията Елиза-
бет Марума Мрема оцени 
високо постиженията на Ки-
тай в опазването на биоло-
гичното разнообразие и из-
рази благодарност на дома-
кините за подготовката за 
конференцията.

„Мога да цитирам ня-
колко примера за успеш-
ни дейности на Китай в 

О

К

„АлиЕкспрес“ с нова услуга за 
малкия и среден бизнес в Испания

„Това беше един от ак- 
центите на нашата кон-
ференция за продавачи в 
Мадрид. Успяхме да пред-
ставим на стотици испан-
ски компании високока-
чествено цялостно ло-
гистично решение“, ка-
за Уилям Уан, генерален 

мениджър на „АлиЕкс-
прес“ за Испания, Италия и  
Франция. Близо 300 испан-
ски компании, които из-
ползват „АлиЕкспрес“, при-
състваха на конференция-
та, която имаше за цел да 
насърчи растежа на мал-
кия и среден бизнес.

опазване на биологичното 
разнообразие, като факта, че 
страната създаде 11 800 при- 
родни резервата с обща площ  
от 170 милиона хектара, кое-
то представлява 18% от су-
хоземната й територия и 

надвишава изискванията на 
„глобалната цел“. Китайско-
то правителство е въвело и 
забрана за риболов в река 
Яндзъ с цел опазване на вод-
ното биоразнообразие и т. н.“  
каза още тя.

равният комитет на  
76-тата сесия на Общо-
то събрание на ООН 
проведе дискусия, пос-
ветена на мерките за 
изкореняване на меж-

дународния тероризъм.
В изказването си, заместник по-

стоянният представител на Китай 
в ООН Гън Шуан изрази загриже-
ност и разкритикува изваждането 
на Ислямско движение на Изто-
чен Туркестан (ИДИТ) от списъ-
ка на терористичните организации 
в САЩ и настоятелно призова за 
сътрудничество в международна-
та борба с тероризма.

Той прикани Вашингтон да ко-
ригира незабавно „погрешното си 
поведение“ и да върне ИДИТ в 

П

списъка на терористичните орга-
низации.

Гън каза, че Ислямското дви- 

жение на Източен Туркестан е 
международна терористична ор-
ганизация, включена в съответния 

списък. на Съвета за сигурност на 
ООН. 

Борбата срещу нея е важна част 
от глобалните усилия за справяне 
с тероризма и отговаря на общите 
интереси на всички страни.

Доклад, изготвен от експертна 
група на Комитета по санкциите 
на Съвета за сигурност, показва, 
че Ислямското движение на Из-
точен Туркестан все още е мно-
го активно, с хиляди бойци в Си-
рия и стотици членове в Афганис-
тан. То все още поддържа контакт 
с „Ал Кайда“ и други екстремист-
ки групировки, също така органи-
зира обучение и подготовка на те-
рористи, както и редовно публи-
кува аудио и видео съобщения с 
призиви за насилие.

Сериозни резултати в опазване на 
биологичното разнообразие

Китай призовава САЩ да коригират отношението си 
към Ислямското движение на Източен Туркестан

тиопската адми-
нистрация за ка-
фе и чай съобщи 
наскоро, че през 
месец август Ки-
тай е продъл-

жил да бъде сред първи-
те десет вносители на ка-
фе от африканската стра-
на. Планирайки да осигури 
99,38 милиона долара чрез 
износ на 29 819,74 тона ка-
фе и подправки през ме-
сеца, Етиопия е реализи-
рала на практика 33 169,45 
тона за 125,82 милиона до-
лара, с ръст както в обема, 

така и в приходите от из-
носа, се казва в изявление 
на администрацията. 

Германия, САЩ, Са-
удитска Арабия, Белгия, 
Япония, Южна Корея, Ки-
тай, Италия, Франция и 
Австралия са първите 10 
дестинации за износ на 
етиопско кафе през юли и 
август. Етиопия, която е из-
вестна като родина на сор-
та „Арабика“, е призната 
като производител на ви-
сококачествено кафе, кое-
то  се радва на голям ин-
терес в целия свят.

Е
Топ 10 на вносителите 
на етиопско кафе

аскоро Щабът 
на справяне с 
епидемията от 
COVID-19 на 
град Путиен, 
провинция Фуд-

зиен, съобщи, че огнище-
то на последната вълна от 
заболели е вече зона с ни-
сък риск. 

Това означава, че трите 
града – Джанджоу, Цюен-
джоу и Путиен са поста-
вили под контрол ситуа-
цията и в тях няма нови 
случаи, а от провинцията 
единствено в град Сямън 

има зони със среден и ви-
сок риск.

Последното огнище 
на COVID-19 в провин-
ция Фудзиен бе открито 
на 10 септември и обхва-
на горепосочените чети-
ри града.

На 7 октомври Коми-
сията по здравеопазване 
на провинцията съобщи, 
че до момента там са ре-
гистрирани общо 468 слу-
чая на вътрешно заразява-
не с COVID-19, като 195 
души са в болница. Няма 
информация за починали.

Н
Успешна борба  
с COVID-19 във Фудзиен
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Китай и Русия 
трябва да 
развият общи 
човешки ценности 
– мир, развитие, 
равенство, 
справедливост, 
демокрация и 
свобода, които ще 
бъдат абсолютно 
рационални и ще 
демонстрират 
необходимостта 
и двете страни 
да следват път, 
който отговаря 
на техните 
национални 
реалности
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Китай и Русия вървят към развитие в 
интерес на техните народи и света

К
итай и Русия са 
изградили демо-
кратичен режим, 
който съответ-
ства на нацио-
налните харак-

теристики на всяка стра-
на, както и са тръгнали по 
пътища за развитие, които 
отговарят на интересите на 
народите на техните страни. 
Това подчертаха експерти 
от Китай и Русия в изказ-
ванията си на Китайско-ру-
ския форум за демокраци-
ята и икономическата мо-
дернизация. 

Това съобщи агенция 
Синхуа в обзора си за състоя- 
лата се преди дни в Пекин 
онлайн и офлайн конферен-
ция. Събитието беше ор-
ганизирано съвместно от 
Фондация CITIC за изслед-
ване на реформите и разви-
тието в Китай, Асоциация- 
та за изучаване на Русия, 
Източна Европа и Централ-
на Азия, Всички Китайски 
асоциации за политически 
науки и други китайски на-
учни организации, както и 
Международен дискусионен 

клуб „Валдай“.
Китай и Русия трябва да 

развият общи човешки цен-
ности – мир, развитие, ра-
венство, справедливост, де-
мокрация и свобода, кои-
то ще бъдат абсолютно ра-
ционални и ще демонстри-
рат необходимостта и двете 
страни да следват път, кой-
то отговаря на техните на-
ционални реалности. Това 
е било посочено на форума 
в Пекин. Както при избора 
на собствен път на разви-
тие и политическа система, 
така и в процеса на насър-
чаване на икономическата 
модернизация, всяка страна 
трябва да изхожда от свои-
те национални характерис-
тики, заяви Кон Дан, пред-
седател на борда на фон-
дация CITIC за изследване 
на реформите и развитието 
на Китай, добавяйки, че за 
да се разшири двустранно-
то сътрудничество, Китай и 
Русия трябва да постигнат 
по-голям консенсус за де-
мокрацията и икономиче-
ската модернизация.

„Събитията в Афганистан 

показаха, че надеждата на 
„незападните“ страни, че 
могат да разчитат на за-
падните страни за разви-
тие, не съответства на реал-
ността“, каза Андрей Бист-
рицки, председател на Съве-
та на Фондацията за разви-
тие и подкрепа на Между-
народния дискусионен клуб 
„Валдай“.

Някои западни държа-
ви наложиха така нарече-
ната демокрация по целия 
свят, която се оказа типич-
на псевдодемокрация, ис-
тинска хегемония, каза Ли 
Йонгъан, председател на 
Всекитайската асоциация 
за изследване на Русия, Из-
точна Европа и Централ-
на Азия. 

Историята и реалнос-
тта отдавна са доказали, 
че демокрацията, наложе-
на отвън, в крайна смет-
ка е обречена на провал, 
каза Василий Кашин, за-
местник-директор на Цен-
търа за цялостни европей-
ски и международни изслед-
вания към Националния из-
следователски университет 

Висше икономическо учи-
лище. Той подчерта, че в 
своето развитие Русия и Ки-
тай никога няма да копират 
чужди модели. Освен това 
държавите двете държави 
не проявяват арогантност 
към други цивилизации и 
не изнасят идеологии.

Проф. Уан Шеншен от 
университета Нанкай в 
град Тиендзин заяви, че 
политическата система на 
Китай, която прави хора-
та господари на страната, е 
институционална гаранция, 
че икономическата модер-
низация на страната непре-
къснато ще развива социа-
лизма.

Проф. Сергей Циплаков 
работи в Китай от около 20 
години. След като е станал 
свидетел на скоковете и въз-
можностите на китайска-
та икономика, той вярва, 
че Русия и Китай имат ог-
ромни възможности и ши-
роко пространство за съ-
трудничество в икономи-
ческата модернизация.

Срещата в Цюрих: До известна степен 
реалността явно дава урок на Вашингтон

Я
н Дзиечъ, член 
на Политиче-
ското бюро на 
ЦК на ККП се 
срещна неотдав-
на в Цюрих със 

съветника по националната 
сигурност на САЩ Джейк 
Съливан. И двете страни 
са говорили за прилагане 
на духа на телефонния раз-
говор между китайските и 
американските държавни 
глави на 10 септември, от-
беляза англоезичният ки-
тайски вестник „Глобъл 
таймс“. Изданието отбе-
лязва, че в съобщенията за 
медиите е нямало отрица-
телни изказвания и обви-
нения срещу другата стра-
на, а езикът за различията 
между двете страни е бил 
по-фин. Представители на 
САЩ заявиха пред медиите, 
че двете страни са обсъди-
ли и възможността за видео 
среща между президентите 
на КНР и САЩ до края на 
годината. Ако обаче срав-
ним прессъобщенията от 
двете страни, има сериозни 
различия, посочва „Глобъл 
таймс“. 

Ян Дзиечъ подчертава, 
че Китай се противопоста-
вя на определянето на ки-
тайско-американските от-
ношения като „конкурент-
ни“. Той се застъпи, че аме-
риканската страна трябва 
да има дълбоко разбиране 

за взаимоизгодния харак-
тер на двустранните отно-
шения и правилно да раз-
бира вътрешната и външ-
ната политика и стратеги-
ческите намерения на Ки-
тай. В прессъобщението на 
Вашингтон обаче два пъти 
се споменава думата „кон-
куренцията“ в обичайния 
за САЩ контекст. Той съ-
що така използва форму-
лировката на „отговорна 
конкуренция“, както в ня-
колко скорошни изявления 
на САЩ. Очевидно е, че 
стратегическото определе-
ние на Вашингтон за ки-
тайско-американските отно-
шения и основното мислене 
зад тяхната политика спря-
мо Пекин остава същото. 

В прессъобщението на 
Държавния департамент се 
подчертава, че той ще про-
дължи да инвестира в на-
ционалната сила на САЩ и 
ще работи в тясно сътруд-
ничество със съюзници и 
партньори. Това е същото 
като често повтаряната от 
САЩ привичка да говорят 
„от позиция на сила“ и да 
укрепват системата на съ-
юза, за да се конкурират 
жестоко с Китай.

Напоследък обаче аме-
риканската страна гово-
ри по-малко за „конфрон-
тация“ заедно с конкурен-
цията и сътрудничеството. 
Многократно се подчертава, 

че САЩ не искат да водят 
нова Студена война и се 
стремят да предотвратят 
прерастването на конку-
ренцията в конфронтация. 
Търговският представител 
на САЩ Катрин Тай също 
каза, че САЩ не се стремят 
към отделяне, но са готови 
да се „съберат“ на нова ос-
нова. Освен това е очевид-
но, че отношението на аме-
риканската страна към Ки-
тай е коригирано. Приме-
рите включват освобожда-
ването на Мън Уанджоу и 
Вашингтон, които се гот-
вят да започнат отново ки-
тайско-американските ико-
номически и търговски кон-
султации и други действия 
и положителни изявления.

Основната стратегия на 
Китай да не прави прин-
ципни отстъпки и да на-
стоява да прави нещо свое 
влиза в сила, подчертава 
„Глобъл таймс“ и напомня, 
че американската страна 
винаги казва, че иска да го-
вори „от позиция на сила“. 

САЩ бяха силно за-
сегнати от епидемията от 
COVID-19, която уби досе-
га над 700 000 души. Това 
не само хвърли американ-
ската икономика по-дълбо-
ко в злоупотреба с режи-
ма на стимулиране, но съ-
що така разкри основните 
фундаментални слабости на 
американската система и 

отслаби нейното глобално 
влияние.

Чрез укрепването на 
своята съюзна система, 
САЩ се насочиха главно 
към Австралия и Япония. 
В миналото Канбера и То-
кио използваха силата на 
Вашингтон, за да сплашат 
други държави. Но сега из-
глежда е обратното. Обшир-
ната офанзива на САЩ сре-
щу Китай бързо показа при-
знаци на умора.

„До известна степен  
реалността явно е дала урок 
на Вашингтон. Явно САЩ 
трябва да облекчат някои 
конфликти с Китай, които 
са извън техните възмож-
ности. САЩ също така ко-
ригират темпото на своя-
та китайска политика. Във 
времена, когато в САЩ бу-
шува антикитайското об-
ществено мнение, възмож-
ността за подобни корекции 
е ограничена. 

Публичните съобщения 
ще бъдат особено ограни-
чени от вътрешната поли-
тика на САЩ. Следовател-
но китайците не трябва да 
си правят илюзии относно 
промяната на курса на ад-
министрацията на Байдън. 
Трябва да използваме наши-
те собствени твърди дейст-
вия, за да увеличим нашата 
водеща сила в отношения-
та между Китай и САЩ.“, 
заключава „Глобъл таймс“.

Ян Дзиечъ, член на 
Политическото 
бюро на ЦК на 
ККП (вдясно)  
подчертава, 
че Китай се 
противопоставя 
на определянето 
на китайско-
американските 
отношения като 
„конкурентни“. 
Той се застъпи, 
че американската 
страна трябва 
да има дълбоко 
разбиране за 
взаимоизгодния 
характер на 
двустранните 
отношения и 
правилно да разбира 
вътрешната 
и външната 
политика и 
стратегическите 
намерения на 
Китай
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Компаниите в КНР  
се цифровизират  
за по-устойчив растеж

итайските компании 
ускоряват своята ди-
гитална трансформа-
ция и внедряват об-
лачни изчисления, го-
леми данни и инова-

тивни технологии, за да постиг-
нат устойчив растеж и да ос-
танат конкурентоспособни. То-
ва гласи доклад, публикуван от 
глобалната консултантска ком-
пания Accenture. 

В доклада се посочва, че 16% 
от интервюираните компании 
могат да бъдат определени ка-
то „шампиони по цифрова тран-
сформация“, които са генерира-
ли повече от половината от при-
ходите си от нови области на 
бизнеса през последните три го-
дини, спрямо 11% от компани-
ите в тази категория през пре-
дходната година. Констатира се, 
че ръстът на приходите на ки-
тайските компании с цифрови 
предимства е 3,7 пъти в срав-
нение с този на други аналози 
през 2020 г.

Нещо повече, около 27% от 
компаниите в традиционната 
търговия на дребно и 25% от 
компаниите в логистичния сек-
тор заявиха, че очевидно ще уве-
личат инвестициите в дигита-
лизацията през следващите ед-
на до две години.

Саманта Джу, председател на 
Accenture China и член на гло-
балния комитет за управление 
на Accenture, заяви, че бизнесът 
в Китай е доказал способнос-
тта си да остане конкурентос-
пособен в световен мащаб. Око-
ло 91% от ръководителите в Ки-
тай са уверени в постигането на 
своите цели за растеж.

Изследването също така пока-
за, че от компании, които про-
дължават да изостават в разши-
ряването на своите дигитални 
възможности, само 46% са до-
волни от интеграцията и сътруд-
ничеството на техните вериги 
за доставки. Освен това само 
52% са пуснали нови продукти 
и услуги в отговор на новите из-
исквания, в сравнение с 83% от 
шампионите.

Предприятията ускоряват уси-
лията си  за дигитална транс- 

формация през периода на 14-ия 
петгодишен план (2021 – 2025), ка-
за Джу, добавяйки, че китайски-
те компании трябва да опреде-
лят ясна стратегия за дигитална 
трансформация и непрекъснато и 
точно да оценяват своите резулта-
ти, за да намерят области за но-
ви иновации .

Това е четвърта поредна го-
дина, в която Accenture провеж-
да проучване на Индекса за ци-
фрова трансформация на Китай 
в сътрудничество с Китайския 
екип за реагиране при извънред-
ни ситуации в киберпростран-
ството.

Изследователите са изслед-
вали 563 китайски компании в 
девет индустрии за електронни 
компоненти и материали, висо-
котехнологично електронно про-
изводство, автомобилни и инже-
нерни машини, медицински и 
фармацевтични продукти.

В момента цифровата иконо-
мика процъфтява по целия свят. 
В Китай процъфтяват нови ин-
дустрии и форми на бизнес, под-
крепяни от цифрови технологии 
като големи данни и изкуствен 
интелект.

Цифровата икономика на Ки-
тай беше на стойност близо 5,4 
трилиона долара миналата го-
дина, заемайки второ място в 
света. Това представлява годи-
шен ръст от 9,6%, най-бързият 
в света, според бяла книга, пуб-
ликувана от Китайската акаде-
мия за информационни и кому-
никационни технологии, която е 
своеобразен правителствен мо-
зъчен тръст.

Ли Уей, заместник-ръководи-
тел на облачните изчисления и 
изследванията на големи дан-
ни, заяви, че дигитализацията 
на предприятията служи като 
крайъгълния камък на цифро-
вата икономика. Предприятия-
та трябва да ускорят темпото на 
дигитална трансформация, да се 
концентрират върху изисквания-
та на потребителите, да инте-
грират онлайн и офлайн кана-
ли, както и да насърчават тран-
сформацията и надграждането 
на традиционните индустрии, 
каза Ли.

итайски апарат за за-
реждане в Космоса де-
бютира за първи път на 
13-ото Международно 
авиационно изложение 
в Китай (Airshow China 

2021) в град Джухай в провинция 
Гуандун в Южен Китай, съобщи 
агенция Синхуа. Новото устройство 
е разработено и създадено от Шан-
хайската академия за космически 
полетни технологии към Китайска-
та корпорация за космическа нау-
ка и технологии. Това устройство 
ще удължи експлоатационния жи-
вот на спътниците след зареждане 
с гориво. Космическият танкер е 
оборудван с навигационна система, 

състояща се от радари и камери. 
С помощта на наземна система за 
наблюдение устройството може ав-
томатично да проследява и да се 
доближава до сателит, изпращаш 
сигнал за недостиг на гориво.

На разстояние около два метра 
от спътника, превозното средство 
може да акостира със станция за 
зареждане, използвайки механич-
но рамо и пълен пренос на гориво. 

Функциите на машината за пъл-
нене са опростени на етапа на про-
ектиране, за да се зареди възмож-
но най-много гориво. Апаратът е в 
състояние да транспортира до 1,3 
тона гориво, което е повече от по-
ловината от собственото му тегло.

К

Китайски космически 
танкер на Airshow China 2021

езпилотен летателен 
апарат, разработен от 
китайски студенти, счу-
пи световния рекорд по 
време на полет на дро-
нове. Дронът „Feng Ru 

3-100“, направен от студенти от 
Пекинския университет по аеро-
навтика и астронавтика, летя не-
прекъснато 80 часа, 46 минути и 
35 секунди. Така този дрон счупи 
предишния световен рекорд от 80 
часа, 2 минути и 52 секунди, по-
ставен през 2014 г. от „Орион“, без-
пилотен летателен апарат с фикси-
рано крило на дъщерното друже-
ство на Boeing Aurora Flight Sciences.

Университетът представи серти-
фикат за световен рекорд, издаден 

от Международната авиационна фе-
дерация, известен като FAI.

Китайският дрон е с размах на 
крилата около 10 метра. Той се 
задвижва от бензинов двигател и 
има общо тегло 60 кг след напълва-
не с гориво. Той е кръстен на „ба-
щата на китайската авиация“ Фън 
Жу. Рекордният полет е извършен 
на 21 май в Съчан, централна ки-
тайска провинция Хънан. Самоле-
тът с неподвижно крило обикаля 
на височина 300 метра. По време 
на полета не е било разрешено за-
реждане с гориво.

Екипът на дрона се състои от 
25 студенти от различни курсове 
и специалности. Средната  тяхна 
възраст е под 20 години. 

Б
Дрон на студенти 
постави световен рекорд
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Първо заседание на Европейско-американския 
съвет по търговия и технологии

О
чаквано, на заседание-
то бе повдигнат въпро-
сът за „ограничаване на 
непазарните търговски 
практики на Китай“. 
Преди самата среща 

опасността от „китайската запла-
ха“ бе ясно артикулирана от ми-
нистърката на търговията на САЩ 
Джина Раймондо, която заяви пре-
ди време, че САЩ трябва да рабо-
тят с ЕС, за да забавят китайски-
те иновации.

Според китайски експерти оба-
че, макар да се забелязва известен 
напредък в трансатлантическата 
координация и сътрудничество, 
между страните има и не малко 
различия и области на конкурен-
ция, и би било неразумно Брюк-
сел да застане ясно на страната 
на Вашингтон срещу Пекин.

Въпреки че в изявлението след 
заседанието на Съвета по търго-
вия и технологии не се спомена-
ва поименно Китай, използването 
на формулировки от рода на „ще 
стоим заедно в защита на нашия 
бизнес, потребители и работници 
от нелоялни търговски практики, 
по-специално такива, породени от 
непазарни икономики, подкопава-
щи световната търговска система“ 
показва фактическа антикитайска 
насоченост, особено като се има 
предвид и че администрацията на 
Джо Байдън предпочете да запа-
зи наложените от Тръмп наказа-
телни мита срещу вноса от Ки-
тай и ограниченията за износ на 
технологии.

Говорителката на китайското 
Външно министерство Хуа Чунин 
коментира миналия четвъртък, че 
изявлението на „американско офи-
циално лице“, визирайки явно ми-
нистър Джина Раймондо, е поред-
но доказателство за истинските 
намерения на САЩ да работят за 
сдържане и ограничаване разви-
тието на Китай по всякакви на-
чини, както и че това е типично 
поведение на хегемон в междуна-
родната политика. „Сътрудничест-
вото между страните също трябва 
да служи на интересите на хората, 
а не да чертае идеологически раз-
деления, да създава съюзи, да обе-
динява една фракция за потиска-
нето на друга и да се стреми към 
световна хегемония чрез полити-
ка на кликите“, каза тя.

Участниците в заседанието 
на съвета, на което присъстваха 

на Европа, която се стреми към 
стратегическа независимост, все 
още и предстои да оцени своето 
място в триъгълника със САЩ и 
Китай в ерата след Ангела Мер-
кел. И ще отнеме много време на 
САЩ и ЕС да усъвършенстват и 
приложат визията, постигната на 
срещата на Съвета по търговия и 
технологии.

По време на последната си сре-
ща във вторник между китайския 
външен министър и върховния 
представител на ЕС по въпроси-
те на външните работи и полити-
ката за сигурност, Уан И каза, че 
двете страни трябва да засилят ко-
ординацията помежду си в новия 
кръг на диалога на високо равни-
ще по икономическите, търговски 
и дигитални въпроси и да продъл-
жат да си сътрудничат в областта 
на научните и технологичните ино-
вации, финансите и енергетиката. 
От своя страна, Жозеп Борел по-
сочи, че ЕС разглежда Китай ка-
то „важен стратегически партньор“ 
и определи отношенията помеж-
ду им като „зрели, многостранни 
и неконфронтирани“.

„Съществува координация 
между САЩ и Европа, но Китай 
също така се опитва да коорди-
нира позициите си с ЕС и това 
е състезание“, каза в интервю за 
Global Times Ли Хайдун, профе-
сор в Китайския университет за 
международни отношения. Според 
него, сближаването на Вашинг-
тон и Брюксел не е задължително 
да доведе до стесняване на прос-
транството за връзки между Ки-
тай и ЕС. 

„Докато китайско-американ-
ските отношения се движат в сфе-
рата на конкуренцията и няма да 
прераснат във военен конфликт, 
Европа ще разбере, че може да 
извлече ползи от това да е меж-
ду двете суперсили, което озна-
чава, че за САЩ ще бъде труд-
но да ухажват Европа“, смята Ли 
Хайдун.

държавният секретар на САЩ Ан-
тъни Блинкен, министърът на тър-
говията Джина Раймондо и евро-
комисарят за търговията Валдис 
Домбровскис, се договориха съ-
що да задълбочат сътрудничест-
вото за укрепване на веригата за 
доставки на чипове и да предпри-
емат по-единен подход за регули-
ране на големите глобални техно-
логични фирми, според информа-
ция на агенция „Ройтерс“.

Син Хуа, директор на Центъра 
за Европейския съюз към Шанхай-
ския университет за международ-
ни изследвания, заяви пред Global 
Times в четвъртък, че САЩ и Ев-
ропа имат ясно намерение да взе-
мат надмощие в новия кръг на 
глобалната конкуренция за нови 
технологии и индустрии. „Тяхната 
цел е не само да контролират пътя 
на развитие на нововъзникващите 
технологии в световен мащаб, но и 
да заемат решаваща позиция при 
формулирането на стандарти, пра-
вила и норми в нововъзникващите 
технологии и гранични индустрии, 
така че да попречат на Китай да 
разшири влиянието си в рамките 
на стандартите и индустриалните 

След неотдавнашния 
стратегически диалог 
между високопоставени 
дипломати от Китай 
и Европейския съюз 
Съединените щати 
показаха доста 
приятелски подход 
към европейските 
си партньори на 
първото заседание 
на новосъздадения 
Европейско-американски 
съвет по търговия 
и технологии, чиято 
цел е да координира 
политиките на двете 
страни, така че те да 
запазят глобалното си 
лидерство в цифровата 
трансформация.

норми“, посочва той, добавяйки, 
че „можем да очакваме все пове-
че пукнатини в глобалната техно-
логична и търговска система, фор-
мирана през последните десетиле-
тия на икономическа глобализа-
ция, както и протекционистките 
и едностранни икономически по-
литики в САЩ и Европа да ста-
ват по-строги и сложни“.

Други експерти сочат обаче, че 
има нарастваща липса на стра-
тегическо доверие между САЩ 
и Европа, започвайки от неста-
билното поведение на Тръмп до 
оттеглянето на Байдън от Афга-
нистан и проблема с Франция и 
пакта за сигурност AUKUS. Стра-
тегията за външна сигурност на 
САЩ поставя също англоезични-
те държави на първо място и зад 
европейския континент.

Между Европа и САЩ има 
ожесточена конкуренция както в 
икономическата, така и в техно-
логичната област. ЕС иска да се 
възползва и от двете страни, каза 
Хъ Джъгао, научен сътрудник във 
Института за европейски изслед-
вания в Китайската академия за 
социални науки. Той посочва, че 

Б
утилиращата компания 
на „Кока Кола“ ще ин-
вестира не по-малко 
от 900 милиона юана 
(139,68 милиона дола-
ра) в изграждането на 

нов завод в Джънджоу, админи-
стративен център на провинция 
Хънан.

В събота в града се проведе 
церемония „Първа копка“ за за-
вода, който ще бъде на площ от  
124 000 квадратни метра и се 
предвижда да бъде пуснат в екс-
плоатация в рамките на две го-
дини, като максималният произ-
водствен капацитет е 1 милион 
тона бутилки годишно, каза Анди 
Сю, директор и генерален мени-
джър на Swire Coca-Cola Beverages 
Zhengzhou Ltd.

„Swire Coca-Cola придава го-
лямо значение на динамичния и 
бързо развиващ се пазар в Ки-
тай“, каза Карен Со, управляващ 

директор на компанията. „Съче-
танието от политическа подкрепа, 
удобство в развитието и процъф-
тяващо вътрешно търсене при-
влича компанията в Китай“, до-
бави тя.

През следващите пет години 
компанията ще инвестира по-
вече от 5,5 милиарда юана във 

фабрична инфраструктура в Ки-
тай. Тя планира да пусне близо 
20 нови производствени линии 
и да продължи да влага капита-
ли в проекти за устойчиво раз-
витие в областта на новите про-
дукти, намаляване на въглерод-
ния диоксид и икономия на во-
да в страната.

Coca-Cola започна строителството на 
нов завод в Джънджоу
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Хайнан
едно тропическо царство

когато природните усло-
вия са близо до райските!). 
Столицата Хайкоу също е 
подчинена на „бялата ин-
дустрия“ – туризма, а на-
селението му вече достига 
1,5 милиона жители. Други 

по-големи градове (и съот-
ветно курортни центрове) 
са Саня, Да нан, Данджоу,  
Цьонхай.

Субтропичният климат 
на провинция Хайнан по-
ставя отпечатъка си над 

всичко в живота на този 
кът от Китай: островът е 
разположен на същата ге-
ографска ширина като Ха-
вай, затова и в чужбина не-
рядко се среща под прозви-
щето „Източен Хавай“.

тези есенни дни 
приисквало ли 
ви се е да бъде-
те, поне за някол-
ко дни, на някой 
красив плаж край 

прозрачни морски води, къ-
дето средногодишната тем-
пература се „колебае“ око-
ло 24 градуса?

Отговорът на китайския 
туристически гид е катего-
ричен: запознайте се с Хай-
нан! Място, което нерядко 
наричат китайския Хавай...

Островната провинция 
Хайнан е най-южната точ-
ка на Китай, намираща се 
в зоната на тропическия по-
яс. На изток от него се на-
мира Южнокитайско мо-
ре. Островът е почти кръ-
гъл, разположен на трийсе-
тина километра от югоиз-
точната провинция на КНР 
– Гуандун.

Звездата в туристическа-
та корона на Хайнан, разби-
ра се, е топлото южно мо-
ре (средна годишна темпе-
ратура на водата около 26 
градуса) и десетките пла-
жове, покрити с фин пясък, 
засенчени от вечнозелени-
те листа на палмите. Кога-
то в края на 70-те години 
на миналия век Китай за-
почва бързо да се превръща 
в настоящия промишлен и 
икономически гигант, пра-
вителството решава да из-
ползва потенциала, който 
Хайнан притежава за пре-
връщането му в голяма ту-
ристическа зона.

Всъщност какво 
представлява Хайнан? 

В превод името му означа-
ва „Южно море“, а всъщ- 

В Хайнан предлага широка гама от хотелски 
цени – от 10 долара за двойна стая  
до астрономическите цени, както  
е например в “Саня Хилтън Ризорт”

Тук има огромни 
камъни с различни 
форми, всеки от които 
има свое име

ност става дума за един 
основен остров и редица 
малки острови със също-
то име.

Хайнан години наред ве-
че е познат като една от 
значителните туристически 
дестинации (с над 25 мили-
она туристи годишно), като 
неговата хотелска, плажна, 
шосейна и жп инфраструк-
тура се развиват с гигант-
ски крачки.

На площ е около 34 хи-
ляди километра – близо ед-
на трета от територията на 
България, там живеят над 
девет милиона души – на-
селението е с най-дългата 
продължителност на живо-
та в Китай (та как иначе, 

Освен гъстите  
влажни гори Хайнан 

има ред енденемични видо-
ве флора и фауна, много от 
които са взети под закри-
лата на ЮНЕСКО. Основ-
ните култури са кокосовата 
палма, каучуковите планта-
ции, редкият вид дърво ар-
чар, което се използва ка-
то антидот за ухапване от 
змия, както и един вид мно-
го рядко палисандрово дър-
во с изключително висока 
стойност. Уникалната при-
рода на острова е съхране-
на и в специални ботани-
чески градини, които пред-
ставляват интерес за посе-
тителите. Чаените и кафей-
ни плантации са разположе-
ни под склоновете на пла-
нините в централната част 
на острова.

И всичко това се зали-
ва от почти непрекъснато-
то сияние на слънцето – 300 
дни в годината времето е 
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Наблизо до град Саня се 
намира и луксозният курортен 

комплекс Феникс

108-метрова статуя  
на богиня Гуанин

Освен гъстите влажни гори  
Хайнан има и ред  

ендемични видове флора и фауна

ясно и слънчево.
Забележителностите на 

островната провинция съ-
що заслужават внимание. 
Тя разполага с колекция от 

огромни камъни с 
различни форми, 

всеки от които има свое 
име и се записват в спе-
циален указател на глав-
ния хълм на остров Дун-
шан. Край град Уънчан се 
намира 

най-голямата плантация 
от кокосови палми. 

В залива на Ялоун пък се 
намира музей на изключи-
телно красиви черупки от 
тропическите морета, как-
то и Градината на пеперуди-
те. Заслужава да се види и 

Наншанският  
будистки център, 

разположен на 40 км от град 
Саня, в планината Наншан 
наречена Южната планина.

Южната планина, 
която има древен вулкани-
чен произход, с територия от 
около 50 кв. км представля-
ва зона за международен ту-
ризъм, открита през 1999 г.,  
която обединява култура и 
паметници на будизма. 

В един от храмовете на 
Гуанин се намира 
статуя на богинята с тегло 

от 140 кг чисто злато, 
посочена в Книгата на ре-
кордите на Гинес като 
най-голямата златна статуя 
в Азия. През 2005 г. набли-
зо до брега е издигната мо-
нументалната 

108-метрова статуя на 
богиня Гуанин, 

която заедно с пиедестала 
е по-висока от Статуята на 
свободата – един символ на 
голямата туристическа екс-
панзия на Хайнан.

В Южната планина ту-
ристите могат да видят и 
прословутите драконови 
дървета, за някои от които 
се смята, че са на няколко 
хиляди години.

Туристическата индус-
трия е особено развита във 

втория по големина град на 
острова Саня, 

където се предлага богата 
гама от ваканционни съо-
ръжения и атракции – уинд-
сърфинг, подводно плуване, 
парапланеризъм, водни ски, 
голф. На един изкуствен по-
луостров до Саня бе издиг-
нат суперлуксозен курор-
тен комплекс, готов да по-
срещне изискванията и на 
най-взискателни клиенти.

Оригиналните остров-
ни традиции на Хайнан са 
запазени най-добре в край-
брежните риболовни сели-
ща и селскостопанските ра-
йони във вътрешността на 
острова. Днес те привличат 
много туристи с носталгич-
ния си чар. Комуникации-
те с континентален Китай 
са също добре развити – ле-
тища има в Саня и в глав-
ния град Хайкоу, в северния 
край на острова, а ферибот-
ни линии пресичат проли-
ва Цьонджоу (30 км), раз-
делящ Хайнан от материка. 

Хайкоу се намира в се-
верната част на остров Хай-
нан и е най-големият град 
и столица на провинцията. 
История на Хайкоу започва 

съобразени изцяло с евро-
пейските стандарти и древ-
ната история обясняват 
факта, че стотици и стоти-
ци хиляди туристи се сти-
чат всяка година в Хайкоу.

Хайкоу заслужено спече-
ли много награди в между-
народни конкурси в катего-
рии като 

„Най-зелен и екологично 
чист град“, а също и като 

„Най-добрия китайски 
туристически град“.

Можем да кажем с уве-
реност, че никога няма да 
скучаете в Хайкоу. Въз-
можностите за туристиче-
ски обиколки, за спорт и 
отдих тук са много добре 
развити. Многобройни пла-
жове, курорти, изобилие от 
кафенета и ресторанти, лук-
созни хотели и весел и шу-
мен нощен живот, най-раз-
лични традиционни фести-
вали и мащабни фестива-
ли – това е, което радва  

летовниците в Хайкоу.
Хората на Хайнан са 

горди със столицата си, 
наричайки я град-градина. 

И наистина, на острова 
няма да се намери такова 
красиво крайбрежие и та-
ка добре поддържани бели 
плажове с много палми.

Една от основните забе-
лежителности на столицата 

е храмът на династия Мин, 
който се намира в живопис-
на местност, заобиколен от 
тропическа зеленина, палми 
и изкуствени езера.

Много почитана сред 
местните жители и попу-
лярна сред туристите е и 
друга историческа атрак-
ция – 

гробницата на Хай Жуй.
Това място ще ви изненада 
с необичайната си архитек-
тура, със статуите на свеще-
ни животни и с пищната зе-
лена растителност.

Невъзможно е да си 
представим тропическа ва-
канция в Хайкоу без екс-
тремни пътувания из об-
ширния сафари парк. На 
27 км от града е и Хайнан-
ският тропически зоопарк. 
Тук можете да видите око-
ло 4000 екзотични живот-
ни и птици, както може да 
посетите и пъстроцветна-
та Ботаническата градина.

И за възрастни и деца 
ще бъде много вълнуващо 
и запомнящо се пътуване-
то с лодка покрай кокосо-
вите плантации, по време 
на което туристите могат 
да се потопят в ласкави-
те води на уютни плажо-
ве, да посетят ресторант с 
морски дарове и да видят 
едни от най-едрите коко-
сови орехи.

по време на управлението 
на династията Хан, но в 
онези далечни дни това е 
било малко скромно сели-
ще. Градът активно се раз-
вива и просперира по вре-
ме на династията Сон.

Тропическият климат, 
брегова линия с дължина 
130 км, развита туристиче-
ска инфраструктура, кра-
сиви плажове, хотелите, 

Ако посетите столица-
та непременно идете и до 

Стария град Хайкоу. 
Именно в този район на 

Хайкоу може да се усети не-
изразимата атмосфера на 
тропиците. Старите сгра-
ди, издигнати покрай тес-
ни сенчести улички, посте-
пенно разкриват пред ново-
дошлия традиционната ар-
хитектура и историята на 
града и на острова. Хората 
тук са спокойни, облечени 
в свободни бели дрехи съ-
образно изключително ла-
скавия климат на острова.

Трябва да отбележим и 
пъстрите тържества, които 
бележат живота в Хайкоу. 
На 15 януари се провеж-
да Празникът на цветята, 
на трети март по традиция 
празнуват Деня на любовта 
и щастието, а есента мест-
ните жители свързват с пи-
щен Фестивал на народно-
то увеселение.
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анализи

ътрудничеството  
в областта на 
културата, което 
стъпва на база-
та на двустранна 
спогодба от 1987 г.,  

конкретизирана с тригодиш-
ни програми, е незаменим 
фактор за взаимното опозна-
ване и сближаване на двата 
народа. В момента се подгот-
вя новата  програма, както 
и меморандум за сътрудни-
чество между националните 
музеи на двете страни. Пло-
дотворни са контактите меж-
ду творческите съюзи – писа-
тели, художници, музиканти; 
връзките между средствата за 
масова информация; особено 
радушно се посрещат госту-
ванията на сценични спекта-
кли, организирането на сед-
мици на киното. 

Сред знаменателните 
събития в културната област 

могат да се посочат 
откриването на бюст-па-
метник на Христо Ботев в 
пекинския парк „Чаоян“, из-
работен от видния китайски 
скулптор проф. Юен Сикун 
(2006), плодотворното парт-
ньорство между детските 
радиохорове, гостуванията у 
нас на китайския изследова-
тел Кун Сянлин, пряк пото-
мък на великия древен мъ-
дрец Конфуций (2010) и на 
именития китайски писател 
и Нобелов лауреат Мо Йен 
(2014), тържественото пред-
ставяне на българския пре-
вод на книгата на китайския 
президент Си Дзинпин „Ки-
тайската мечта“ (2015). От 
огромно значение за жизне-
ността на българо-китайски-
те връзки е поддържането на 
офис в София на китайска-
та информационна агенция 
„Синхуа“, която неуморно от-
разява основните двустранни 
прояви и прави българските 
традиции (Празника на ро-
зата, Трифон Зарезан, кукер-
ските и нестинарските тан-
ци и др.) достояние на широ-
ката китайска публика. Ана-
логична роля по отношение 

С

Българо-китайските отношения: 
състояние и перспективи 

Ангел ОРбецОв, 
посланик за специални 
поръчения, 
Министерство  
на външните работи  
на Р българия

През 2015 г. София стана 
домакин на среща на мини-
стрите на културата на Ини-
циативата „16+1“, в рамките 
на която бе подписано двус-
транно споразумение, пред-
виждащо откриване на кул-
турни центрове в двете столи-
ци. Китайският културен цен-
тър в София заработи на пъл-
ни обороти в края на 2017 г.; 
с нетърпение се очаква и ре-
ципрочната стъпка – да види 
бял свят планираният българ-
ски културен център в Пекин. 
В областта на образованието 

също се сключват 
тригодишни споразумения 

за сътрудничество, 
като действащото за периода 
2020 – 2023 г. бе подписано в 
Пекин през юни т. г. Пред-
видената квота от 27 студен-
ти за обучение във всяка от 
страните през последните го-
дини се оказва недостатъчна 
да удовлетвори силния инте-
рес на българските студен-
ти към Китай, поради което 
бе разширена с отпускането 
на 30 допълнителни стипен-
дии по линия на Инициати-
вата „17+1“. 

Впечатляващ успех 
отбелязва изучаването на 
китайски език у нас и на 
български език в Китай. 

Множат се българските уни-
верситети и училища, в кои-
то се преподава китайски 
език, в много от тях с по-
мощта на китайски лектори 
и преподаватели. Сред тях 
се нареждат Софийският, 

към СУ (първи на Балкани-
те) и ВТУ, които разширяват 
своята дейност. Нараства и 
интересът към българския 
език в Китай, където към ут-
върденото средище за него-
вото изучаване, Пекинския 
университет за чужди ези-
ци, през последните 5 години 
бяха прибавени Хъбейският 
университет за чужди езици, 
Пекинският университет за 
чуждестранни изследвания 
и Тиендзинският универси-
тет за чужди езици. 
Между двете страни набира 

сила академичният и 
университетски обмен. 

Софийският университет 
„Св. Климент Охридски“ 
бе избран за първи домакин 
на сдружението на универ-
ситетите по линия на Ини-
циативата „17+1“. Универси-
тетът осъществява инова-
тивен проект за сътрудни-
чество с редица партньори, 
вкл. китайски, по програма-
та „Erasmus +“. 

Ползотворно научно-
технологично 

сътрудничеството се 
развива по линия на редица 

институти към БАН,
които работят по проекти с 
техни китайски партньори. 
Основен инструмент в та-
зи област са провежданите 
веднъж на всеки две години 
сесии на Смесената коми-
сия. Последната от тях към 
момента се състоя през ап-
рил 2018 г. паралелно с дву-
странен форум за развитие 

В процес на договаряне по 
инициатива на президента 

Радев е създаването 
в София на Съвместен 

българо-китайски  
център за иновации

– едно полезно и навременно 
начинание с оглед огромния 
напредък на Китай в диги-
тализацията, роботизацията, 
изкуствения интелект и мно-
го други сфери, както и успе-
хите на България в области 
като IT сектора и аутсорсинга 
на услуги. Перспективни об-
ласти на взаимодействие са 
също космическите изслед-
вания, нанотехнологиите, яд-
рените проучвания за мирни 
цели и редица други. 

Положени са добри осно-
ви за сътрудничество в здрав-
ната и медицинската област, 
започнало в рамките на Сме-
сената комисия по науката и 
технологиите, където от бъл-
гарска страна бе проявен си-
лен интерес към китайската 
традиционна медицина. От-
белязан е ръст на преките 
контакти между болнични за-
ведения; традиционно актив-
ни са връзките между БЧК 
и Китайския червен кръст. 
През ноември 2019 г. София 
стана домакин на Четвърта-
та среща на министрите на 
здравеопазването на страните 
от Инициативата „17+1“. За-
родилата се  пандемия, свър-
зана с COVID-19, предизвика 
хуманитарно взаимодействие 
на международната общност 
с Китай. Българо-китайско-
то приятелство намери израз 

в доставки на така необхо-
димите предпазни средства 
за борба с вируса с ценно-
то съдействие на посолства-
та на двете страни в София 
и Пекин. Отначало българ-
ски организации осигуриха 
известно количество пред-
пазни облекла и консумати-
ви за Китай, а впоследствие 
китайската страна започна 
да изпраща дарения от ме-
дицински продукти в Бъл-
гария, които продължават и 
досега. За овладяването на 
епидемията. 

Със съдействието  
на МВнР чрез посолството 
ни в Пекин бяха изпратени 

дарения от Китай, 
включващи реактиви за те-
стове, ръкавици, защитни об-
лекла, очила, от китайските 
здравни органи дава добър 
пример за следване в засег-
натите страни, вкл. Бълга-
рия. Също толкова ползот-
ворна е и готовността на ки-
тайската страна да съдейства 
на своите партньори с обмя-
на на добри практики и спо-
деляне на научни открития, 
от която бихме могли да се 
възползваме. 

Спортните постижения на 
двете страни ги правят 
естествени партньори; 

сътрудничеството в спортна-
та област също има добри 
традиции с обмен на тре-
ньори и състезатели. Добри 
практики на съвместна под-
готовка на спортисти бяха ус-
тановени в навечерието на 
Летните олимпийски игри в 
Пекин през 2008 г. Те могат 
да се използват и при подго-
товката за българско участие 
в предстоящите през 2022 г. 
в Пекин Зимни олимпийски 
игри, като в това число бъ-
де оползотворен потенциалът 
на нашите високопланински 
спортни и ски бази. 

От 2007 г. България се 
ползва със статут на 

одобрена туристическа 
дестинация съгласно 

сключения Меморандум за 
разбирателство ЕС – Китай. 

Привличането на туристи все 
повече се превръща в прио-
ритет в нашата политика по 
отношение на Китай, мате-
риализиран с откриването 
на български туристически 
центрове в Шанхай и Пекин. 
Броят на посещаващите Бъл-
гария китайски граждани не-
прекъснато нараства и вече 
надхвърля 30 хил. души го-
дишно, но представлява ни-
щожен дял от пътуващите 
в чужбина над 100 млн. ки-
тайски туристи. С цел уле-
сняване на туристическите 
посещения през 2019 г. стар-
тира работата на т. нар. из-
несени визови центрове в 15 
китайски града – максимал-
ния разрешен брой съглас-
но споразумението ЕС – Ки-
тай. Увеличение отбелязаха 

Великотърновският, Пло-
вдивският и Югозападният 
университет, 18. СОУ и 138. 
СУЗИЕ – София, СОУ „Ва-
сил Левски“ – Русе и други 
средни училища – общо 20, 
където китайски език се ус-
воява от близо 2000 деца. За 
обогатяването на познания-
та на българската студент-
ска общност по китайски 
език и литература важен 
принос имат функционира-
щите институти „Конфуций“ 

на селското стопанство, в 
рамките на който бе склю-
чен Меморандум за сътруд-
ничество между Българска-
та селскостопанска акаде-
мия – София и Шанхайския 
университет „Дзяотун“. По 
време на Седмата среща на 
върха Китай – ЦИЕ в Со-
фия бе подновено междуп-
равителственото Споразу-
мение за сътрудничество в 
сферата на науката и тех-
нологиите. 

Институт “Конфуций” към великотърновски университет “Св. св. Кирил и Методий” 
популяризира активно китайския език и култура и обучава хиляди деца и възрастни

Продължава от миналия брой

на Китай играе седмичното 
издание „Китай днес“, което 
популяризира китайската те-
ма пред българския читател. 
При посещението си у нас 
през 2018 г. китайският пре-
миер Ли Къцян остана във 
възторг от изложението на 
тракийски златни произве-
дения в Националния исто-
рически музей и пое благо-
родната инициатива да ста-
не посланик на българската 
култура в Китай. 
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общество

и издадените визи на китайски граждани в 
двете ни дипломатически представителства – 
посолството в Пекин и генералното консул-
ство в Шанхай. Регламентирана бе също въз-
можността китайски граждани да пътуват за 
България с валидни шенгенски визи и визи за 
Хърватия, Румъния и Кипър. 

От своя страна Китай също въведе  
облекчения за български граждани 

в добавка към съществуващия от 2005 г. ре-
ципрочен безвизов режим за пребиваване на 
териториите на Специалните административни 
райони Хонконг и Макао (до 90 дни в рамки-
те на 6 месеца). От 2018 г. за български граж-
дани е в сила безвизово транзитно премина-
ване и престой на територията на 13 китайски 
града за период до 6 денонощия. 

За да получи по-нататъшно развитие като 
перспективна област, туристическото сътруд-
ничество се нуждае от адекватна и придру-
жена от информация на китайски език един-
на реклама на България в съвременните ки-
тайски платформи като културно-историче-
ска, развлекателна, кулинарна и образовател-
на дестинация. Силен импулс на туристиче-
ското дело би придало и откриването на пряка 
въздушна линия, за което стана дума по-горе. 

Богат опит е натрупан  
в развитието на отношенията между  

местните власти на двете страни. 
Редица български и китайски градове и про-
винции имат договори за сътрудничество и по-
братимяване с техни китайски партньори. За-
това не е изненадващо, че България се утвър-
ди като един от двигателите на сътрудничест-
вото в тази област по линия на Инициативата 
„17+1“, вкл. чрез домакинството на срещи на 
областните управители в Пловдив през 2017 
г. и на местните власти в София през 2018 г. 
Договорите между местните власти дават ши-
роко поле за включване на по-широки слоеве 
от населението в двустранното сътрудничест-
во в търговската, туристическата, културната, 
спортната и други области, избягвайки прето-
вареността и бюрократизма на централните ве-
домства. Практиката показва, че в областите 
и градовете в двете страни това сътрудничест-
во се приема изключително радушно и сти-
мулира неимоверно контактите между хората. 

Нарасналата осведоменост на българската 
общественост относно бурното социално-

икономическо и научно-технологично 
развитие на Китай 

и неговият бързо разширяващ се потенциал 
правят страната атрактивен партньор за бъл-
гарския бизнес, наука и култура. Съвсем за-
кономерно се увеличава броят и значимостта 
на центровете, сдруженията и асоциациите у 
нас, поставящи си за цел развитие на взаим-
ноизгодно и перспективно сътрудничество с 
тази велика страна. Неправителственият сек-
тор е неизчерпаем резервоар на идеи и ини-
циативи за обогатяване на двустранните връз-
ки и може да бъде привлечен много по-ефек-
тивно във формирането на българската стра-
тегия към Китай. 

В заключение, Китай се явява приоритетен 
партньор за нашата страна в Азиатско-

тихоокеанския регион 
и дори в по-широк план на базата на утвърде-
ните традиции и придобитата нова динамика в 
двустранните отношения. Гигантският потен-
циал на страната и ключовата й роля в меж-
дународната политика в съчетание със спе-
цифичната политическа система и културни 
особености изискват задълбочен, внимателен 
и отчитащ в максимална степен придобития 
опит подход при формулирането и прилага-
нето на стратегия за развитие на двустранни-
те отношения. Стратегията трябва да отчита 
потребностите и вижданията на всички учас-
тници в процеса на сътрудничеството с Китай 
– централни ведомства, местни власти, дело-
ви и академични среди, обществени органи-
зации и сдружения. От друга страна, тя след-
ва да се съобразява с динамичното развитие 
на Китай и отношенията му с останалия свят, 
както и да формира достоен принос в разра-
ботване на политиките и концепциите на Ев-
ропейския съюз по отношение на Китай. 

ова е най-неочаква-
ният път в Китай. 
Това е магистралата 
с най-много инвес-
тиции в Азия, която 
пресича най-дългата 

пустиня в света. Тя е символ 
на инициативата „Един пояс,  
един път“, който пресича шест 
провинции, включително и сто-
лицата на страната, и реализи-
ра стогодишната мечта на Сун 
Ятсен, предаде Радио Китай. 

Магистралата Пекин-Уру-
мчи, като „нефритен пояс“, се 
простира от обширната пусти-
ня Гоби до северните терито-
рии на страната. 

Първата копка на магистра-
лата е поставена през септем-
ври 2012 г., а 5 години по-къс-
но е пусната в действие. Тя уле-
снява транспорта на райони-
те из маршрута и допринася 
за социално-икономическото 
им развитие. 

Като един от най-важните 
обекти в страната след Цин-
хай-тибетската жп линия, из-
вършен в районите с лоши ге-
ографски условия, магистрала-
та е пусната по целия марш-
рут между Пекин и Синдзян, в 
резултат на което разстояние-
то от граничния град Хоргос в 
Синдзян до пристанище Тиен-
дзин се е съкратило с 1300 км.

Паралелка от Синдзян  
в Пекин

„Вдигнах хиджаба си, за да 
видя твоите вежди. Веждите 
ти са тънки и дълги, като по-
лумесеца над дървото…“ Тази 
популярната песен тясно свърз-
ва Пекин със Синдзян, които 
са разделени от хиляди кило-
метри. Авторът на песента Уан 
Луобин е бил ученик в пекин-
ското средно училище „Лухъ“ 
през 1927 г. Сега учениците от 
различни етноси от Синдзян 
учат в това училище.

През 2000 г. СОУ „Лухъ“ 
става една от 13 гимназии в 
страната, в които е създадена 
паралелка, приемаща ученици 
от Синдзян. Понастоящем по-
вече от 2000 синдзянски уче-
ници са завършили гимназии 
и продължили обучението си 
в университет. Много от тях се 
връщат в Синдзян след дипло-
мирането си.

През август 2003 г. моми-
чето Гулипостан Ясен от ок-
ръг Сълъ, район Хътиен, е 
единствената ученичка в ок-
ръга, която е приета в пекин-
ска гимназия. Впоследствие тя 
решава да стане учител. През 
август 2018 г., вече учителка в 
родния си край, тя се завръща 
в гимназия „Лухъ“, заедно с по-
вече от 100 ученици от Синд-
зян, също нейни възпитаници.

Гулипостан Ясен ни пред-
стави, че без безкористната от-
даденост на учителите нямаше 
да я има днес. Затова е реши-
ла да предаде тази обич и по-
мощ на нейните ученици, за 
да допринесат и те за благото 
на родината.

Екологията в Сайханба  
се развива

„Хайде да свършим рабо-
тата тук и да продължим със 
следващата“, повика колегите 
си Ю Дзинбо, който е жител 
в автономния окръг на ман-
джурския и монголския ет-
нос в провинция Хъбей, къде-
то се намират известните го-
ри Сайханба. От 2016 г. той за-
почва работата като горски па-
зач. „През миналата година 3,3 
декара с борови фиданки, об-
що 140 хиляди, бяха продаде-
ни на стойност повече от 300 
хиляди юана“, казва местният 
селянин Тао Юенмин, „За та-
зи година тези 400 хиляди ке-
дрови фиданки също могат да 
се продадат на същата цена“, 
радва се той. Преди 10 години 
Тао Юенмин взел под аренда 
2 декара земя, обаче след три 
години упорит труд никой не 
показал пазарен интерес. Ко-
гато бил на ръба на отчаяние-
то, при него дошъл технолог 
от горското стопанство и му 
избрал добри фиданки. Сега 
Тао Юенмин вече е експерт в 
сферата и е помогнал на над 
10 бедни семейства.

Примерът на Тао е микро-
космос на двойното съдействие 
между горските работници и 
местните жители. Партийният  
секретар на механизираната 
горска ферма Ан Чанмин каз-
ва, че от дълги години насам 
фермата помага на местните 
жители да развиват култивира-
нето на земята, в резултат на 
което са създадени близо 3000 
декара екологични бази с обща 
стойност над 700 милиона юа-
на, чиято годишната продук-
ция достига 140 милиона юа-
на. Средните годишни доходи 
на 4500 бедни хора са се уве-
личили с 5000 юана.

Хората пътуват с удобен 
транспорт до отдалечени 

краища
„Татко, ела в Ханджоу за по-

чивните дни за Националния 
празник“, казва синът на 53-го-
дишния Су Юшън в края на 
април. Су впоследствие пла-
нира да пътува дотам с висо-
коскоростния влак. Су Юшън 
живее в село Синпинер, про-
винция Шанси, Северен Китай. 

Удобният транспорт дава въз-
можност на семейството да пъ-
тува до отдалечени краища на 
страната. 

Преди 20 години той не мо-
жел да отиде никъде. След като 
станал шофьор на товарен ка-
мион, започнал своя живот на 
пътя и обиколил редица мес-
та. Редовният маршрут на Су 
Юшън се простира от Вътреш-
на Монголия до Хъбей, където 
пътува на всеки два дена. Пус-
кането в действие на магис-
тралата Пекин-Урумчи улесни 
много работата му. „От селото 
ми до входа на магистралата е 
само 2,5 км. Сега пътните ус-
ловия са по-добри, благодаре-
ние на което спестявам както 
гориво, така и време“, обясня-
ва Су Юшън. 

От въздуха участъкът на ма-
гистралата от Байгъда до Мин-
шуей, разположен край градче-
то Мадзуншан в автономния 
окръг на монголския етнос в 
провинция Гансу, прилича на 
черен пояс, пресичащ пустиня-
та Гоби. Мадзуншан се свързва 
с Вътрешна Монголия на изток 
и Синдзян на запад, а на се-
вер граничи с Монголия. Пре-
ди пускането на магистралата 
там почти нямаше нормални 
пътища, разказва партийният 
секретар на градчето Уей Хун. 

През 2017 г. пускането в 
действие на участъка Байгъда 
до Миншуей изцяло променя 
транспортната мрежа на град-
чето. На 6 км северно от Мад-
зуншан може да достигнете до 
магистралата. Селските пъти-
ща, шосетата и жп линията, 
свързани с градчето, са пове-
че от 1200 км, които улесняват 
пътуването на местните жите-
ли, каза още Уей Хун.

„Благодарение на магистра-
лата Пекин-Урумчи всяка го-
дина десетки хиляди туристи 
посещават градчето, в което са 
разположени забележително-
сти като древното село Мин-
шуей, военната крепост Хейла-
ма, пустинните пейзажи в Го-
би“. Според Уей Хун по марш-
рута са открити много ресто-
ранти и хотели, местните жи-
тели стават все по-уверени към 
бъдещето. Целият окръг е от-
ворен към външния свят и ста-
ва все по-богат.

Т

Магистрала Пекин-Урумчи:  
път за развитие, просперитет 
и сплотеност
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зДраве

ежисьорът Уан 
Юнхуей обясня-
ва, че са търсили 
различен ъгъл. 
„Документални-
те филми с така-

ва тематика обикновено са 
трудни за снимане, тъй ка-
то в болниците хората тър-
сят облекчение на физиче-
ските си страдания. Тук 
ежедневието е напрегнато, 
защото залогът е много го-
лям – човешкото здраве и 
живот. Зрителите на таки-
ва филми могат да останат 
с впечатлението, че живо-
тът е изпълнен с безкрай-
ни трудности. В детските 
болници обаче е различ-
но. Очарователните мал-
чугани разсейват напреже-
нието и това е различният  
ъгъл, от който сме поглед- 
нали на нещата при създа-
ването на филма“, споделя 
Уан Юнхуей.

През последните години, 
с увеличаване броя на де-
цата в семействата, интере-
сът към педиатрите чувст-
вително се е засилил. 

Документалната поре-
дица е заснета в детска-
та болница на провинция 
Хунан, която всеки ден се 
посещава от най-малко 
8000 пациенти. Снимач-
ният екип решава по вре-
ме на снимките да поста-
ви скрити камери в опреде-
лени отделения, които сни-
мат в продължение на 24 
часа без прекъсване. 

„Искахме да заснемем 

Р

Педиатрията понякога е тежка,  
но благородна професия

реалния процес на работа-
та на лекарите – от приема 
на малките пациенти, лече-
нието и хоспитализацията 
до изписването им. Избрах-
ме спиращи дъха моменти 
на героизъм, когато лекари-
те се сблъскват със сложни 
здравословни проблеми и 
благодарение на професио-
нализма и всеотдайността 
си спасяват критично бо-
лни деца. Освен това от-
делят време и сили да об-
щуват с родителите и да 
им обясняват как правил-
но да се грижат за децата 
си. Техният труд и усилия-
та им са дълбоко хуманни 
и затрогващи. Прекарвай-
ки по-дълго време с тях, до-
косвайки се до ежедневието 
им, наблюдавайки техния 

Баща седи притеснен пред операционната, докато доктор Пън Кун спасява 
живота на новороденото му дете. Операцията е изключително сложна, 
но успешна. Това е една от историите в документалната поредица, която 
разказва за работата на педиатрите. 

вниманието на зрителите 
към работата на педиатри-
те, но и да събуди интере-
са на повече специалисти 
да се насочат към този дял 
на медицината. 

„На децата често им е 
трудно да опишат физиче-
ското си състояние. То мо-
же бързо да се влоши. Об-
щопрактикуващите лека-
ри обикновено не са добре 
обучени за лечението на 
детски болести. В също-
то време педиатрите не са 
достатъчни, поради което 
са по-натоварени. Затова 
много студенти по медици-
на предпочитат работата с 
възрастни, вместо с деца“, 
обяснява д-р Фан.

Според статистиките на 
Държавната комисия по 
здравеопазване на Китай 
през 2019 г. броят на педиат- 
рите в страната е бил око-
ло 155 000, а на децата под 
14 години – 249 милиона.  
Тоест на един педиатър се 
падат по 1610 деца. Това е 
знак за сериозен недостиг 
на педиатри. В същото вре-
ме има приблизително 30 
здравни специалисти на 
всеки 1000 възрастни.

Фан Шуаншъ разказ-
ва, че още в прогимнази-
ята решава да стане лекар 
и днес се чувства късмет-
лия, че работи като педиа-
тър. Докато стажува по вре-
ме на обучението си в уни-
верситета, той е изненадан 
от липсата на детски лека-
ри в отделението по невро-
хирургия. „Тогава реших, че 
ако се появи възможност, 
ще стана педиатър“, разказ-
ва той. Неговата цел е ре-
ализирана през 2015 г., ко-
гато постъпва на работа в 
детската болница в Ухан.

висок професионализъм и 
отдаденост, екипът ни ся-
каш  черпеше вдъхновение, 
за да създаде един реалис-
тичен и вълнуващ разказ 
за благородството на тях-
ната професия“, разказва 
режисьорът.

„Документалната поре-
дица отразява ежедневната 
ни работа“, обяснява док-
тор Фан Шуаншъ от отде-
лението по неврохирургия. 
„Нашите усилия спасяват 
деца, макар че в реална-
та ни работа се сблъсква-
ме и с безпомощни ситу-
ации, когато не можем да 
направим нищо за малки-
те си пациенти.“ 

Д-р Фан споделя, че се 
съгласява да участва във 
филма, защото иска хората 

да разберат по-добре педи-
атрията и как да отглеж-
дат децата си. „Исках хора-
та да се запознаят с реал-
ната ни работа, което е от 

полза за общуването и от-
ношенията между лекарите 
и пациентите. Освен това 
се надявам да обясня някои 
факти за детските болести, 
например как напрегнатите 
движения по време на танц 
или игра могат да доведат 
до увреждания на нерви-
те при децата със синдро-
ма на опънатия гръбначен 
мозък. Родителите трябва 
да са в състояние да раз-
познаят първите симпто-
ми на заболяване при де-
цата си възможно най-ра-
но и да ни потърсят, за да 
може нашата медицинска 
помощ да бъде бърза, адек-
ватна и резултатна.“

Режисьорът на докумен-
талната поредица е имал 
за цел не само да насочи 

Билкови чайове при вирусни инфекции

В
ирусните инфек- 
ции са сред най- 
честите, особено  
през преходни-
те сезони, кога-
то времето е про-

менливо и организмът се 
опитва да се приспособи 
към новите климатични ус-
ловия. Не се опитвайте да 
ги лекувате с антибиоти-
ци, защото те са не само 
безсилни, но понякога мо-
гат допълнително да вло-
шат инфекцията. 

Много изследвания по-
казват, че противовирус-
ните хапчета не намаля-
ват продължителността и 
симптомите на заболява-
нето. Най-добрият начин 
да се предпазите от вирус-
ните инфекции е да стои-
те далеч от хремави, ки-
хащи и кашлящи хора, да 
се храните здравословно, 
да си осигурите достатъч-
но сън и почивка и да не 

забравяте за билковите ча-
йове, защото те са мощен 
имуностимулатор.

Чай от кориандър
Чаят от кориандър е 

ефективно средство в бор-
бата с инфекциите поради 
съдържанието на антибио-
тични съединения и летли-
ви вещества. Той подсилва 
имунната система, тъй ка-
то съдържа витамини.

Според традиционна-
та китайска медицина ко-
риандърът затопля орга-
низма, действа благопри-
ятно на храносмилането, 
има диуретично, слаби-
телно и противомикробно 
действие. Препоръчва се 
при газове, настинка, гла-
воболие, някои кожни за-
болявания. Кориандърът е 
богат на витамините С, В1 
и В2, както и на каротин. 
Освен това съдържа големи 
количества минерали ка-
то калций, желязо, фосфор, 

магнезий и др.
Листа от свещен  
босилек (тулси)

Поради своите антибак-
териални, антибиотични и 
антигъбични свойства лис-
тата на свещения босилек 
са един от най-ефективни-
те и широко използвани ле-
кове на Изток в борбата с 

вирусните инфекции. Смя-
та се, че той повишава иму-
нитета, понижава темпера-
турата, облекчава смуще-
ния в дихателната систе-
ма. Чаят от листа на све-
щен босилек с мед и джин-
джифил е лечебно средство 
срещу бронхит, астма, ка-
шлица, настинка. Билката 

съдържа редица фитохими-
кали, витамините А и C, 
желязо, цинк.

Дждинджифил
Джинджифилът съдър-

жа съединения с проти-
вовъзпалителни, антиок-
сидантни и аналгетични 
свойства, които облекча-
ват симптомите при вирус-
на инфекция. Той е изклю-
чително полезен при грип 
и простудни заболявания. 
Според традиционната ки-
тайска медицина джинджи-
филът затопля организма, 
помага при храносмилател-
ни проблеми, справя се с 
напрежението и стреса, по-
добрява кръвообращение-
то и дори забавя стареене-
то. Препоръчва се при бе-
лодробни заболявания ка-
то бронхит, астма, пневмо-
ния. Коренът е богат на ви-
тамините С и В, което го 
прави идеално средство за 
подсилване на имунитета.
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Възобновяване на китайската модна 
икона - женския тоалет ципао 

Мечтите на 
тибетски младеж 
за производството 
на бира

К

С

итайската мод-
на икона – жен-
ската дреха ци-
пао, родена в 
Шанхай през 
20-те години 

на миналия век, има ве-
че своята 100-годишна ис-
тория. Това е традицион-
на женска дреха, сътворена 
от фантазията на старите 
майстори, които са черпи-
ли вдъхновение от дълбоко 
вкоренената китайска кул-
тура. Била е много попу-
лярна като ежедневен тоа- 
лет сред жените от Хонконг 
от всички прослойки на об-
ществото. Днес се използва 
по време на празненства и 
събития, свързани с тради-
ционни поводи.

Женската дреха ципао 
с висока яка и деликатни 
копчета отпред произхож-
да от китайската династия 
Цин (1644-1911). В Хонконг 
е по-известна като чеонсам 
(cheongsam), което означа-
ва „дълга рокля“ на кан-
тонски.

Уникалната рокля има 
висока яка около шията и 
права пола, обгръщайки тя-
лото на жената. С течение 
на времето, през 50-те го-
дини на миналия век тра-
диционната дреха е донесе-
на в Хонконг от група ши-
вачи от Шанхай. Кройката 
й се променя, става по-раз-
криваща, с по-къси ръкави 
и висок разрез. 

„Старите шивачи си оти-
доха от нашия свят един 
по един. Аз съм един от 
най-младите, които са оста-
нали“, разказва  74-годиш- 

лед значителния на-
предък в развитието 
на икономиката и об-
ществото в Тибет през 
последните 70 години 
все повече млади ти-

бетци се надяват да започнат биз-
нес в родните им места. Лосун е 
един от тях. През 2018 г. той от-
крива първата фабрика за бира в 
автономния район.

„Нашите машини са най-добри-
те за една малка фабрика и ни 
струваха около 4-5 милиони юа-
на.“ Като главен майстор, Лосун 
представи подробно особености-
те на всяка от машините, което 
е знак за решителността му да се 
превърне в добър производител.

„Предимството на нашите про-
дукти е в материала. 90% от бира-
та е вода и това играе важна роля. 

Тибет разполага с богати водни ре-
сурси и хората предпочитат ниско-
алкохолната бира. Това означава, 
че потенциалът тук е голям.“ Спо-
ред Лосун предизвикателствата за 
производителите в Тибет също са 
много, например високите разхо-
ди за транспорт, липсата на спе-
циалисти и недостатъчният обмен 
в областта. „Да се прави бизнес в 
Тибет обаче, не е толкова трудно“, 
уверен е той.

„Мисля, че навсякъде започ-
ването на бизнес е едно и също. 
Трябва да се решават проблеми, 
свързани с продуктите, потреби-
телите и собствения екип. Това не 
зависи от мястото, а от това как 
отговаряте на правилата на паза-
ра и дали продуктите ви са доста-
тъчно добри“, казва Лосун. 

В същото време Лосун има вяра 

ният шивач от Хонконг 
Чун Ченлам. 

През 80-те години на 
миналия век той е упра-
влявал повече от пет мага-
зина, продаващи ръчно из-
работени копринени ципао 
в Хонконг. Сега има само 
един магазин, в който все 
още работи.

Но чеонсам е запазена 
традиция, видима при офи-
циални поводи като сват-
бени церемонии, фамилни 
тържества, конкурси от ро-
да на „Мис Хонконг“ и др. 
Това традиционно дамско 
облекло днес е избрано и 
за училищна униформа за 
девойките в повече от 10 
средни училища в Хонконг.

„В продължение на де-
сетилетия ползването на 

този дамски тоалет е било 
традиция, до голяма сте-
пен уникална за Хонконг, 
която под различна фор-
ма е жива и днес“, казва 
професор Лю Тисан от От-
дела по хуманитарни нау-
ки към Хонконгския уни-
верситет за наука и техно-
логии. Той споделя наблю-
денията си, че днес култу-
рата, запазена в Хонконг, 
се връща към континента-
лен Китай с модерен обрат 
след реформата и отваря-
нето на страната в края на 
70-те години.

Хонконгската техника за 
производство на чеонсам е 
вписана в Петия национа-
лен списък на нематериал-
ното културно наследство, 
заради „изключителната 

историческа и културна 
стойност, която има“.

За традиционните занаят- 
чии бързото производство 
на готови дрехи никога не 
може да се сравни с фино 
ръчно изработените дрехи 
с точни измервания, напра-
вени предварително. „До-
брият майстор шивач може 
да разбере кой е направил 
ръчно изработената рокля, 
само като разгледа нейни-
те детайли. Няма нужда да 
се прави специално лого“, 
казва майстор Чун.

Много от опитните ста-
ри майстори на чеонсам се-
га са в залеза си с по-мал-
ко от 10 старши шивачи, 
останали в Хонконг. Зато-
ва както те, така и мла-
дите дизайнери се опитват 

да намерят начин да преда-
дат това наследството и да 
го впишат в съвременна-
та естетика на облеклото. 
В някои училища се пре-
подават уроци по майстор-
ство на чеонсам от опитен 
стар майстор. 

Но това коства на въз-
растните  хора много вре-
ме и енергия, предвид го-
дините и здравословното 
им състояние.

За да продължи тради-
цията, 41-годишната Мери 
Ю, която преподава в учи-
лище, се опитва да обно-
ви дизайна на чеонсам, ка-
то го обогати, използвай-
ки сюжетни мотиви от ки-
тайската история и лите-
ратура.

Ю създава своя собстве-
на марка ципао през 2016 г. 
в квартал Коулун в Хонконг 
– Yue Hwa Chinese Products 
Emporium. Повечето дрехи 
са изработени от шивачи, 
намиращи се в Шънджън 
или Ханджоу в континен-
талната част на Китай, за-
щото тяхното майсторство 
е най-близо до традицион-
ната китайска ръчна изра-
ботка на дрехи.

В непрекъснато разви-
ващата се модна индустрия 
днес стилът ципао се осъ-
временява в унисон с нови-
те тенденции в шивашка-
та индустрия. Ципове, мо-
дели за дигитален печат и 
нови материали като дан-
тела и деним са предста-
вени сред новото поколе-
ние облекла. Използват се 
и по-смели идеи като 3D 
печат ципао.

в местния пазар. От една стра-
на,доходите на местните жители 
се повишават. През 2020 г. разпо-
лагаемият доход на глава от насе-
лението в градовете е достигнал  
43 640 юана, а в селата 18 268 юа-
на. В същото време приходите на 
земеделските производители са се 
увеличили с над 500 пъти от 1951 
г. насам. От друга страна, когато 
производството на бира се развие 
да известна степен, съвсем естестве-
но ще се подобри и потреблението.

„Пазарният дял на бирената 
промишленост тук е много го-
лям, но секторът все още не е 

достатъчно популярен. Малко са 
местните жители, които разбират 
от производството на бира. Зато-
ва са необходими повече усилия 
и време за популяризирането на 
този вид питие.“ Лосун добави, че 
основната характеристика на него-
вата марка е свежестта и силният 
индивидуален характер. 

„Първо се надявам компанията 
ми да се развива стабилно. Втора-
та ми цел е моята марка да бъде 
с добра репутация сред местните 
жители“, казва Лосун.

Страницата подготви 
Красимира ИВАНОВА
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а 27 септември,  
Световния ден 
на туризма, Ин 
Хун, президент 
на Италианско- 
китайската фе-

дерация по туризъм, и Фер-
динандо Санторо, прези-
дент на италианската ком-
пания „Скриниум“, заедно 
дариха на Световния ту-
ристически алианс копие 
от завета на Марко Поло. 
Оригиналът на завещание-
то на Марко Поло в момен-
та е част от колекцията на 
Националната библиотека 
„Сан Марко“ в Италия. Ко-
пието съответства изцяло 
на оригинала и бе дарено 
с официалното разрешение 
на библиотеката.

Церемонията се прове-
де на 27 септември чрез 
видеовръзка едновремен-
но в Пекин и Венеция. В 
нея участваха представи-
тели на китайското и ита-
лианското правителство, 

Н
на международния отдел 
на италианското Минис-
терство на културата Роза-
на Биначи и други офици-
ални лица. 

Уан Кунсин, заместник 
генерален секретар на Све-
товния туристически али-
анс и ръководител на Све-
товния музей по туризъм, 
Ин Хун и Фердинандо Сан-
торо показаха дарението и 
сертификата му. Освен то-
ва подписаха „Споразуме-
ние за дарения“ от името 
на двете страни. 

Заветът на Марко По-
ло е древно наследство и 
част от диалога между две-
те култури. Обменът меж-
ду Изтока и Запада започ-
ва през 14-и век, а пъте-
шественикът Марко По-
ло се превръща в легенда 
чрез пътуването си до Ки-
тай и поставя началото на 
китайско-италианския кул-
турен обмен. Когато идва в 
Китай с баща си и чичо си, 

той е на 17 години. В столи-
цата на династия Юен през 
1275 г. Марко Поло се спри-
ятелява с основателя на ди-
настията Кубилай хан. През 
17-те години, прекарани в 
Китай, Марко Поло посе-
щава много градове, като 
стига до Юннан, Югозапа-
ден Китай, и югоизточните 
райони на страната. 

Завръщайки се в роди-
ната, венецианецът не са-
мо носи коприна и бро-
кат, но обобщава и своите 
спомени в книгата „Пъте-
шествията на Марко По-
ло“, която разкрива мисте-
риите на Изтока пред ев-
ропейците. След установя-
ването на дипломатически 
отношения между Китай и 
Италия много хора, също 
като Марко Поло, работят 
за по-добрия културен об-
мен и сътрудничество меж-
ду двете страни, поставяй-
ки солидна основа за стра-
тегическото партньорство.

Венеция подари на Пекин копие  
от завещанието на Марко Поло

ан Сю е на 38 го-
дини и работи в 
шанхайска бан-
ка. Веднъж вся-
ка седмица тя хо-
ди във вечерното 

арт училище на Шанхай-
ския център за масови из-
куства. Посещава го пове-
че от две години и вече е 
участвала в 4 групи. „Пре-
ди нямах никакви развле-
чения след работа. Но сега 
животът ми е по-богат и 
се чувствам по-щастлива.“ 
Тя споделя, че уроците във 
вечерното арт училище са 
разнообразни, и се надява в 
бъдеще да са на още по-ви-
соко ниво.

Вечерните училище са 
били много популярни в 
Шанхай през 80-те години 
на миналия век, когато мно-
го от жителите на града са 
работели през деня, а вече-
рите са използвали да по-
вишават образованието си 
или да разширяват знания-
та си на любителска осно-
ва. По-късно се разширя-
ват възможностите за обу-
чение в университетите и 
постепенно вечерните учи-
лища остават в историята. 
Сега обаче за тях започва 
нов живот.

На 7 септември е нача-
лото на есенния семестър 
на вечерното арт учили-
ще в културния център на 
шанхайския район Сюху-
ей. След работа ученици-
те влизат в класните стаи 
с китари, четки за рисува-
не и други пособия.

Пеенето а капела е мно- 
го популярно сред младе-
жите, затова в Шанхайския 
център за масови изкуства 

Х

специално е открита така-
ва специалност. Завършили-
те сформират свои вокални 
групи и планират концер-
ти за празниците. Целта на 
това училище е да предос-
тави повече възможности 
на гражданите за култур-
ни дейности.

„Местата за нашите ча-
сове се заемат до 5 минути 
след като пуснем обявата в 
интернет. Два пъти бяхме 
сред най-популярните. Това 
ни даде увереност, че тряб-
ва да работим по-усърдно 
за развитието на вечерно-
то училище“, споделя ди-
ректорът на Шанхайския 
център за масови изкуства 
У Пънхун. 

„Надяваме се чрез този 
проект да подпомогнем уси-
лията на много хора в на-
шия град за по-активен кул-
турен живот.“

У Пънхун обяснява, че 
са открили вечерното арт 
училище през 2016 г. като 
част от проект за обществе-
ното благосъстояние и кул-
турното образование, който 

Вечерните арт училища в Шанхай

както и на културната 
и туристическата индус-
трия от двете страни, сред 
които председателят на 

Световния туристически 
алианс Дуан Цян, китайски-
ят посланик в Италия Ли 
Джунхуа, ръководителят 

Международният конкурс за 
детска рисунка в Ханджоу

На 2 октомври в град Ханджоу 
се проведе церемония по 
награждаване на отличилите 
се в Международния конкурс 
за детска рисунка, тематично 
обособен в три раздела: „Полет 
към бъдещето“, „Солидарността 
е сила“ и „Дневник“. От старта 
през април тази година са 
били получени повече от 
42 000 произведения от 14 
района. След оценка журито 
е наградило 5007 творби на 
ученици от началния и средния 
курс. От основаването си през 
2006 г. Международният конкурс 
за детска рисунка привлича 
деца и юноши от повече от 
40 страни и райони и се е 
превърнал в любима платформа 
за обмен между децата, 
обичащи изкуството.

обхваща хората от 18 до 55 
години. Тази пролет са от-
крити нови  четири клона в 
четири района на Шанхай, 
а през есента техният брой 

е достигнал осем.
Най-големият приори-

тет на училището е да се 
грижи за благосъстояние-
то и по-високото качество 
на живот. 12 урока в рам-
ките на три месеца напри-
мер струват само 500 юана. 
Въпреки ниската цена обаче 
качеството е гарантирано. 

Отговорникът на про-
екта за вечерното арт учи-
лище Ян Линдзъ споделя, 
че преди са били в сътруд-
ничество с обществени об-
разователни органи, но се-
га все повече организации, 
специализирани в конкрет-
ни области, ги намират и 
им помагат да открият от-
говарящи на съвременните 
тенденции професионални 
уроци. До момента всеки 

учебен срок имат по 181 раз-
лични специалности и об-
що 56 400 ученици.

Сега училището се оп-
итва да „влезе в търговски-
те кръгове, паркове и общ-
ности“. Следващата пролет 
ще обхване 16 района на 
Шанхай. Освен това пред-
стои независима оценка на 
уроците, за да се гарантира 
доброто качеството.

„Всички се надяват на 
по-добър живот. Днес хора-
та не само имат нужда да 
са задоволени материално, 
но и духовно. Нашите услу-
ги би трябвало да посрещ-
нат тези нужди“, е профе-
сионалното мнение на Ку-
ай Дашън, изследовател от 
Шанхайската академия по 
социални науки.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

спорт

енисът в Китай е 
един от бързо раз-
виващите се спор-
тове, който вече се 
е утвърдил и като 
един от най-попу-

лярните в страната. Тени-
сът сега е третият най-по-
пулярен спорт след футбола 
и баскетбола. В Китай има 
30 000 тенис корта и око-
ло 14 милиона души, кои-
то редовно играят тенис. 
За сравнение, когато спор-
тът се завърна в Олимпи-
ада през 1988 г, в азиатска-
та държава само 1 милион 
практикуваха играта с ра-
кета. Според световната фе-
дерация китайското прави-
телство се стреми да уве-
личава с 15 процента всяка 
година желаещите да игра-
ят на корта. Пазарът на те-
нис стоки в страната дос-
тигна 4 милиарда долара 
годишно.

 Има четири основни 
причини, които са допри-
несли за растежа на тени-
са в Китай. Първо, нацио-
налната икономика се по-
добри неимоверно и про-
цъфтяващата средна кла-
са вижда тениса като семе-
ен спорт и начин за подо-
бряване на социалния ста-
тус. На второ място, се по-
явиха китайски тенисисти 
с по-висок ранг от пред-
ставители на държави като 
Япония, Индия, Тайланд и 
Индонезия. На трето мяс-
то, инвестицията на Меж-
дународната федерация по 
тенис в развитието на ма-
совия спорт е от решаващо 
значение. И накрая олим-
пиадата в Пекин допълни-
телно даде тласък на разви-
тието на този спорт.

Когато тенисът стана 
олимпийски спорт, пра-
вителството на Китай за-
почна да инвестира в попу-
лярната игра. Много бър-
зо женският национален 
отбор достигна до елитна-
та Световна група във Fed 
Cup. С помощта на дър-
жавата бяха въведени но-
ви програми за обучение.

Китайските тенисистки 
много бързо взеха да до-
минират на световната сце-
на. През 2003 г. на Откри-
тото първенство на Шан-
хай Дзен Шаошуан и Жу 
Бенцян направиха важен 
пробив. Те станаха първи-
те състезателки от Китай, 
които достигнаха финал на 
двойки на турнир от све-
товно ниво. Последва успе-
хът на Ли Тин и Сун Ти-
антиан, които спечелиха 
златните медали на двой-
ки на Олимпийските иг-
ри в Атина 2004. През 2006 
г. беше написана още една 
историческа страница на 
китайския тенис, след като 
Джън Джи и Ян Дзъ спече-
лиха на двойки Откритото 

Страницата подготви  
Гаврил ГАВРИЛОВ

„Златните цветя“ на китайския тенис

Т

първенство на Австралия, 
но не успя да вземе титлата. 
Месеци по-късно Ли стигна 
до втория си пореден фи-
нал от Големия шлем на 
Откритото първенство на 
Франция и спечели първата 
си титла от Големия шлем 
на сингъл, като по този на-
чин стана първия играч от 
Азия, спечелил шлем. Ней-
ните успехи предизвикаха 
голям ръст от желаещи да 
практикуват този спорт.

Джън Джи бе първата 
китайска тенисистка, която 
достига класиране в Топ 20 
на женския тенис. Заедно 
с Ли На те оформиха „ли-
цето на модерния и успе-
шен китайски тенис“. Про-
фесионалната кариера на 
Джи стартира през 2003 г. 
В богатата си колекция тя 
притежава 7 титли на син-
гъл (3 от WTA-календара и 
4 от ITF-състезанията) и 28 
първи места на двойки (12 
от WTA-календара и 16 от 

ITF-състезанията).
Тя спечели 12 титли на 

двойки, от които два тро-
фея са от турнири от Голе-
мия шлем. Първата й титла 
от шлема датира от 16 яну-
ари 2006 г. от „Откритото 
първенство на Австралия“, 
когато заедно със своята 
сънародничка Ян Дзъ по-
беждава американката Ли-
за Реймънд и Саманта Сто-
усър от Австралия с 2:6, 7:6, 
6:3. На 26 юни 2006 г. Джън 
Джи печели и титлата на 
най-стария турнир от Го-
лемия шлем „Уимбълдън“. 
Отново, партнирайки си с 
Ян Дзъ, тя сломява съпро-
тивата на Вирхиния Руа-
но Паскуал и Паола Суа-
рес. През 2008 г. Джън Джи 
участва на Олимпийските 
игри в Пекин, където из-
воюва бронзовите медали 
на двойки отново с парт-
ньорка в лицето на Ян Дзъ. 
Любопитна подробност е 
фактът, че единадесет от 

Джън Джи е първата китайска тенисистка,  
която достига до Топ 20 на световния тенис

Джън Джи е първата китайска тенисистка,  
която достига до Топ 20 на световния тенис

Легендата на китайския тенис Ли На направи своя академия, 
която се радва на огромна популярност

Джън Джи постави началото на 
световния пробив, а Ли На изкачи 
планетарния връх в този спорт

първенство на Австралия и 
Уимбълдън. Ли На през съ-
щата година на Уимбълдън 
стана първата китайска те-
нисистка, достигнала чет-
въртфинал на сингъл от 
турнир от Големия шлем. 

По време на Australian 
Open през 2010 година Ли 
На и Джън Джи продъл-
жиха да пишат история, ка-
то достигнаха до полуфина-
лите на четирите турнира 
от Големия шлем. Медиите 
нарекоха китайките „Злат-
ни цветя“.

Ли На стана първата 
състезателка, достигнала 
до финала на Откритото 

дванадесетте си титли на 
двойки Джън Джи пече-
ли със сънародничката си 
Ян Дзъ.

Своето най-добро класи-
ране в световната ранглис-
та на сингъл Джън Джи 
постига през 2009 г., кога-
то заема престижната 15-
а позиция. В класирането 
по двойки тя постига още 
по-добро класиране през 
2006 г., когато е на трета 
позиция.

Откриването на голям 
брой тенис академии съ-
що изиграва голяма роля 
в развитието на този спорт. 
През 2008 година започна 
да действа най-голямото те-
нис училище в Азия с 50 
корта. В Шънджън един от 
пионерските центрове на 
този спорт в Китай – Май-
къл Чан започва да обуча-
ва млади играчи, като си 
поставя амбициозната зада-
ча да издигне нивото на те-
ниса в страната до светов-
ните стандарт. Чан е мно-
го популярен в Китай, къ-
дето е по-известен с името 
си мандарина Джан Депеи. 

През 2005 година Купата 
на майсторите в Шанхай се 
провежда на уникалния ста-
дион „Ци Чжун“, съоръже-
ние, което според мнозина 
разполага с най-модерния 
тенис корт в света. То е по-
строено върху неизползвана 
земя на около 32 киломе-
тра от центъра на Шанхай, 
като разполага с трибуни с 
над 15 000 места.

Без съмнение сега, кога-
то се прави анализ на раз-
витието на тениса в Ки-
тай, най-съществена роля 
има Ли На. Тя беше пър-
вата и единствена състеза-
телка, която проби в топ 
10 на световния тенис елит 
и спечели титлата на син-
гъл през 2011 г. на Откри-
тото първенство на Фран-
ция. Китай сега има три 
състезателки в топ 50 на 
света, което е несъмнено 
доказателство за развитие-
то и на този спорт в азиат-
ската държава.
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оворителят на Цен-
търа за изкуства на 
Китайската медий-
на група (КМГ) е 
заявил след излъч-
ването на нейната 

специална програма за На-
ционалния празник на Ки-
тай – 1 октомври т. г., че 
КМГ ще продължи да под-
крепя участието на тайван-
ски артисти в своите пре-
давания. 

По думите му КМГ из-
лъчва специални програми 
за всеки важен празник за 
китайския народ, като ве-
черни предавания, тържест-
вени концерти, празнични 
изпълнения и т. н., в които 
участват артисти от конти-
ненталната част на Китай, 
Хонконг, Макао и Тайван. 

Неотдавнашната програ-
ма за Националния празник 

Г

калейДоскоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Б

Изложен бе изящен порцелан с огромна 
художествена стойност
Китай е сред първите цивилизации в света, които 
усвояват техниката за производство на порцелан. Най-
ранните образци на китайски порцелан датират отпреди 
три хиляди години, а впоследствие техниките за неговата 
изработката се усъвършенстват и обогатяват. 

Снимка Синхуа

Красивата 
планина 
Фандзин в 
провинция 
Гуейджоу
С богатите 
природни ресурси 
и разнообразно 
растително 
покритие 
планината 
Фандзин в 
Тонрен, провинция 
Гуейджоу, 
Югозападен 
Китай, радва 
посетителите с 
невероятната си 
красота. Обектът 
е включен и 
в Списъка на 
ЮНЕСКО за 
световно природно 
наследство през 
2018 г. 

също не е била изключе-
ние. Под мотото „Китайска-
та мечта – Ода за родината 
2021“ тя е гледана от 78,15 
милиона зрители от страна-
та и над 5 милиарда интер-
нет потребители. И според 
всеобщото зрителско мне-
ние е била подготвена и из- 

пълнена отлично във всяко 
отношение – от нивото на 
изпълнителското майстор-
ство на участниците в нея 
до високия професионали-
зъм на режисьорите, сцена-
ристите, сценографите, опе-
раторите и целия телевизи-
онен екип. 

ази година по вре-
ме на седемте по-
чивни дни за На-
ционалния праз-
ник, които започ-
наха от 1 октом-

ври, туристите в Китай по-
казаха предпочитания към 
пътуванията на къси раз-
стояния и пътешествията 
с кола, сочат данни от он-
лайн платформите за ту-
ристически услуги.

Запитванията за пъ-
тувания на къси разстоя-
ния са се увеличили с над 
250% на годишна база спо-
ред платформата Мафънуо. 
Сред най-популярните на-
чини за прекарване на по-
чивката тази година са би-
ли престой в домовете за 
отдих, къмпингите, къщи-
те за гости и екскурзии до 
горещите извори.

Т
Повишен интерес към 
туристическите услуги

Заради предпазните мер-
ките най-популярни сред ту-
ристите са били и пътеше- 

ствията с приятелите или 
семействата в парковете и 
сред природата.

КМГ включва тайвански 
артисти в програмите си

роят на конете 
на Пржевалски 
в Синдзян-Уй-
гурския авто-
номен регион е 
нараснал до 487 

през 2020 г. според Цен-
търа за отглеждане и из-
следване на дивите коне 
в Синдзян. 

Смята се, че конят на 
Пржевалски е единстве-
ният див кон, който съ-
ществува днес. Той е обя-
вен за застрашен от Чер-
вения списък на застра-
шените видове на Меж-
дународния съюз за опаз-
ване на природата и е под 

национална защита. 
След като изчезнаха в 

Китай поради прекомер-
но бракониерство и вло-
шаване на околната сре-
да, те бяха въведени от-
ново в страната в среда-
та на 80-те години на ми-
налия век. 

„През последните 20 го-
дини 16 партиди от редки-
те коне са пуснати в ди-
вата природа в Синдзян 
и за наше щастие тяхна-
та популация е нараснала 
до 274 в края на минала-
та година“, казва Ян Дзян-
мин, директор на изследо-
вателския център. 

Защита на конете 
на Пржевалски в 
Синдзян 


